
Milí spoluobčané, přijměte od nás poděkování za 
spolupráci v roce 2022, přání příjemného prožití 
svátků vánočních a do nového roku 2023 hodně 

zdraví, štěstí a osobní spokojenosti.
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BURČÁKOVÉ SLAVNOSTI 2022



VOLBA PREZIDENTA 
ČESKÉ REPUBLIKY 

Ve dnech 13. a 14. ledna 2023 se koná volba preziden-
ta České republiky. Volební místnost se bude nacházet tra-
dičně v sále kulturního domu. V pátek 13. ledna 2023 bude 
možné volit od 14 do 22 hodin, v sobotu 14. ledna 2023 pak 
od 8 do 14 hodin. Případné II. kolo se bude konat ve dnech 
27.  a 28. ledna 2023. Upozorňujeme všechny oprávněné voli-
če, aby si včas zkontrolovali platnost svých osobních dokladů, 
zvláště pak občanského průkazu. Hlasovací lístky obdržíte do 
svých domácností, v případě II. kola hlasovací lístky obdržíte 
přímo ve volební místnosti. 

Pomoc v zimním období 
Před nastávajícím zimním obdobím si dovolím, jak bývá 

zvykem, oslovit všechny občany dobré vůle s žádostí o po-
moc v boji o schůdnost komunikací. Zaměstnanci technic-
kých služeb budou dělat vše pro to, abychom se mohli bez-
pečně pohybovat po našich chodnících a komunikace byly 
v přijatelném stavu, ale Vaše spolupráce je v těchto měsí-
cích nenahraditelná. Děkujeme za Vaši pomoc a spolupráci.

Poděkování za třídění 
bioodpadu 

Vedení obce děkuje všem občanům, kteří se zapojují do 
třídění rostlinných zbytků a větví prostřednictvím velkých mod-
rých kontejnerů. V naší obci je několik kontejnerů na třídění 
bioodpadu a jsou pravidelně odváženy. Děkujeme, že pomá-
háte snižovat náklady komunálního odpadu prostřednictvím 
tohoto třídění.  

Poděkování Obecního 
úřadu Boršice 

Drazí spoluobčané, dovolte mi, abych poděkoval touto 
cestou všem rodičům a prarodičům hodové chasy a všem 
krojovaným, kteří se oblékli do krásných boršických krojů 
a ukázali krásu našich tradic. Děkuji stárkům a stárkám le-
tošních hodů, kteří se s radostí ujali stárkování. Rodičům 
za jejich přípravu a podporu. A všem, kteří se podíleli na 
přípravách a průběhu hodů. Také děkuji všem, kteří pre-
zentují naši obec a naše kroje v různých koutech republiky 
a světa.

Obecní úřad Boršice

Volby do zastupitelstva 
obce Boršice

Ve dnech 23. 9. 2022 – 24. 9. 2022 proběhly volby do Za-
stupitelstva obce Boršice. Volební účast činila 60,78 % (volilo 
1 066 z 1 754 voličů zapsaných v seznamu voličů). Kandido-
valo celkem 121 občanů z 9 stran a sdružení.

Na prvním veřejném Zastupitelstvu obce Boršice dne 
18. října 2022 byl zvolen Petr Dula starostou obce Borši-
ce a Michal Výstup místostarostou obce Boršice. Za členy 
Rady obce Boršice byli zvoleni: Petr Dula, Michal Výstup, 
Mgr. Libor Marčík, Ing. Stanislav Volčík a Ing. Kamil Havlí-
ček, DiS.

Finanční výbor:  Mgr. Libor Marčík – předseda, Bc. Veroni-
ka Matějková – člen, Miroslava Šůstková – člen

Kontrolní výbor: Ing. Roman Krajíček – předseda, Ing. Fran-
tišek Kropáč, Ph.D. – člen a Mgr. Hana Dudešková – člen

ÚVODNÍK
Pomalu se nám blíží konec roku 2022 a každý z nás se 

ohlíží, co se za těch 365 dní událo. Zvláště v tomto předvá-
nočním čase myslíme na naši rodinu a přátele. Vzájemně se 
navštěvujeme a přejeme si hodně zdraví, štěstí a sil do dalšího 
roku 2023.

V naší krásné obci se uskutečnilo mnoho významných udá-
lostí. Já osobně považuji za největší dílo v historii naší obce 
dostavbu základní školy, o které se v kronikách a mezi lidmi 
mluvilo přes 200 let. Tento nádherný projekt byl dne 2. září 
2022 slavnostně otevřen. Upřímné poděkování patří bývalému 
starostovi Ing. Romanu Jílkovi, bývalému místostarostovi Pe-
tru Dulovi, panu řediteli Mgr. Tomáši Kordulovi, zastupitelům 
obce a všem lidem, kteří se přičinili o tak náročnou stavbu. Je 
radostný pocit vidět na tvářích našich dětí a učitelského sboru 
spokojené úsměvy.

V letošním roce se také uskutečnily komunální volby, kte-
ré se konaly ve dnech 23. a 24. 9. 2022. Gratulace směřují 
k novým zastupitelům obce Boršice: Bc. Markétě Mlčákové, 
Ing. Michalu Pavlíkovi, Bc. Josefu Soustružníkovi, Mgr. Petře 
Stýskalové, Milanu Šedovi a Cyrilu Zachovi. Noví členové svý-
mi znalostmi a zkušenosti jistě doplní opětovně zvolené členy 
zastupitelstva a obohatí stávající tým o nové pohledy na rozvoj 
naší obce. 

Dovolte mi, abych poděkoval bývalému starostovi 
Ing.  Romanu Jílkovi za jeho dlouholetou službu našim ob-
čanům a rozvoj naší obce, a všem zastupitelům a radním, 

obzvlášť těm, kteří již nepokračují v nově zvoleném zastupi-
telstvu obce:

Paní Mgr. Petře Dostálové za její dlouholetou činnost v radě 
obce a za její nasazení v sociální komisi.

Panu Ing. Františku Kropáčovi, Ph.D., za mnoho let v za-
stupitelstvu obce a činnost v kontrolním výboru obce Boršice.

Panu Mgr. Mariánu Vařečkovi za jeho právní poradenství 
pro naši obec.

Panu Ing. Martinu Ryšavému za veškerou technickou pod-
poru a správu obce.

Panu Tomáši Martinákovi za neutuchající energii při přípra-
vě všech obecních akcí.

Panu Davidu Třískovi a Mgr. Aleně Koníčkové za jejich pod-
poru projektů a činnost v zastupitelstvu obce. 

Všem členům výborům a komisí, zaměstnancům obce, 
nesčetnému množství dobrovolníků a dalším občanům, kteří 
pomáhali v uplynulých letech rozvíjet společně naši obec do 
dnešní podoby. Bez týmu lidí bychom udělali jenom zlomek 
z toho, co dnes vidíme a máme.

V závěru bych Vám všem chtěl popřát, ať prožijete tyto 
svátky vánoční v klidu a míru v kruhu svých nejbližších, a do 
nového roku přeji hodně zdraví, štěstí a spokojenosti. 

A těším se na vzájemnou spolupráci na rozvoji naší obce 
v roce 2023.

Michal Výstup, místostarosta 
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Kandidátní listina Hlasy Počet
kandidátů

Přepočtený
základ

dle počtu
kandidátů

Přepočtené 
% platných 

hlasů

Počet
mandátů

číslo název abs. v %

1 Nové Boršice 1 546 10,64 15 14 530,00 10,64 2

2 Ekolog. sdruž. Zahrada Moravy 4 045 27,84 15 14 530,00 27,83 5

3 PRO BORŠICE - sdr. nez. kand. 1 488 10,24 15 14 530,00 10,24 1

4 KDU-ČSL 3 212 22,11 15 14 530,00 22,1 4

5 Sdruž. nez. kandidátů Boršice 687 4,73 15 14 530,00 4,72 0

6 Komunistická str. Čech a Moravy 730 5,02 15 14 530,00 5,02 0

7 Svoboda a př. demokracie (SPD) 63 0,43 1 968,66 6,5 0

8 TOP 09 1 938 13,34 15 14 530,00 13,33 2

9 ČSSD s podporou nez. kandidátů 821 5,65 15 14 530,00 5,65 1

Provoz Obecního a stavebního 
úřadu Boršice v průběhu 

vánočních svátků 
23. 12. 2022 7.00 – 12.00

27. 12. 2022 ZAVŘENO

28. 12. 2022 7.00 – 17.00

29. 12. 2022 ZAVŘENO

30. 12. 2022 ZAVŘENO

Běžný provoz v novém roce zahájen 2. 1. 2023.

Místní knihovna Boršice 
otevírací doba v průběhu 

vánočních svátků
23. 12. 2022 9.00 – 12.00

27. 12. 2022 ZAVŘENO

28. 12. 2022 9.00 – 14.00

29. 12. 2022 ZAVŘENO

30. 12. 2022 ZAVŘENO

Běžný provoz bude zahájen 2. 1. 2023.

INFORMACE OBČANŮM

Otevření základní školy 
Dlouholetý sen o společné škole se stal letos skutečností. 

Žáci základní školy Boršice slavnostně nastoupili 1. září do 
nově dostavěné a zrekonstruované základní školy. Rekon-
strukce a dostavba školy s celkovým rozpočtem bezmála 
90 mil. Kč je největší investicí v historii obce. Letos se tato 
investice dočkala svého vyvrcholení – slavnostního otevření 
a předání do rukou učitelskému sboru a žákům.

Více než 32 miliony Kč do projektu přispěl Integrovaný re-
gionální operační program, který má na starosti Centrum pro 
regionální rozvoj České republiky (CRR). Zbylé prostředky 
byly hrazeny z rozpočtu obce Boršice a také dlouhodobým 
úvěrem ve výši 38 mil. Kč.

Rekonstrukce základní školy se plánovala od roku 2016, 
stavba začala v září 2020 a skončila v červenci 2022. Investi-
ce se skládala z několika celků – 63 mil. Kč byly náklady na 
stavbu, za 10 mil. Kč se pořídilo nové moderní vybavení obo-
rových učeben. Další finance ve výši cca 10 mil. Kč byly po-
užity na rekonstrukci staré budovy, elektroinstalací, rozvodů 
vody či odpadů a rekonstrukci sociálních zařízení. Ze zbylých 

7 mil. Kč bylo uhrazeno pořízení konektivity a doplňující vý-
daje na projektové dokumentace, statické posudky, technický 
dozor a další výdaje. 
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Otevření zrekonstruovaného areálu školy je pro naši obec 
uzavřením dlouhé kapitoly cesty našeho vzdělávání. Téměř 
po 200 letech se budou děti z obce i okolí učit na jednom 
místě, v prostorách s vyhovujícím zázemím i dostatečnou 
kapacitou. 

Úpravy se dočkal celý areál školy, včetně vnějších pro-
stranství. U oborových i kmenových učeben se navýšila 
kapacita, zatímco bezbariérový vstup a výtah nově zlep-
šily dostupnost výuky pro žáky se speciálními potřeba-
mi. Výbava v učebnách umožňuje zavádění nových vý-
ukových metod v oblasti jazykového rozvoje, informační 

gramotnosti, přírodních věd i technických a řemeslných 
oborů.

Učebna jazyků pro první stupeň nyní disponuje například 
dotykovou podlahou. Tato technologie umožňuje vyšší míru 
interaktivity žáků. V multimediální učebně jsou učitelům a žá-
kům k dispozici nejen standardní počítače, ale také robotické 
soupravy a 3D tiskárny. Kromě plně vybavených laboratoří 
můžou učitelé chemie, zeměpisu a přírodovědy využívat také 
virtuální realitu s interaktivními programy, jako jsou návštěva 
lidského těla nebo cestování. Nechybí ani akvárium s vodní-
mi živočichy a terárium s chameleonem.

Získání dotace na nové dětské hřiště pro mateřskou školu
V měsíci listopadu byla podána žádost o dotaci pro projekt 

nového dětského hřiště mateřské školy pod názvem: „Obno-
va prvků v zahradě MŠ v Boršicích“. Tento projekt zahrnuje 
výměnu a doplnění herních prvků umístěných v zahradě ma-
teřské školy. Doplnění nových herních prvků je v souladu se 
současnou koncepcí zahrady – respektuje vhodné umístění 
a zachovává pokud možno přírodě blízký vzhled jednotlivých 
prvků. V zahradě bude umístěna nová dvojhrazda a síťová hou-
pačka – hnízdo pro více dětí. Ve štěrkovém poli vedle zahradní-
ho domku je navržen nový dřevěný domeček ve formě vláčku 
s vagonkem. Jako doplnění ke stávajícím herním prvkům je na-
vržena vahadlová houpačka, která bude umístěna do trávníku 
pod jabloní. Jako náhrada za stávající mobilní posezení, které 
je již ve špatném technickém stavu, je navrženo šest nových 
setů dřevěných stolů s lavicemi. Posezení bude využito pro prá-
ci dětí venku, venkovní stolování či jiné aktivity a bude uloženo 
v zahradním přístřešku. Stávající pískoviště neměla dostatečné 
zastínění, proto je u obou pískovišť navržena instalace nových 
akátových kůlů, mezi něž je možné v případě potřeby zavěsit 
stínicí plachtu. Ta bude zároveň fungovat jako krycí plachta pís-
koviště po dobu, kdy si na něm děti nebudou hrát. 

Celkové náklady projektu činí 398 513 Kč. Náš projekt byl 
podpořen dotačními prostředky Státního zemědělského inter-
venčního fondu ve výši 318 810 Kč, což činí 80 % nákladů 
akce. Zbylých 79 703 Kč uhradí obec z vlastního rozpočtu.

Informace o podané žádosti o dotaci – přírodovědná 
učebna základní školy

V listopadu byla připravena a podána žádost o dotaci 
na výstavbu nové přírodovědné učebny základní školy. Pro-
jekt s názvem „Vybudování venkovní přírodovědné učebny 
a vybavení školní družiny ZŠ Boršice“ obsahuje vybudování 
a vybavení venkovní přírodní učebny, která bude spojena se 
sportovní halou a přístup bude zajištěn přes šatny. Další sou-
částí projektu je vybudování venkovní terasy, která učebnu 

propojuje s venkovní přírodní zahradou. V projektu je také 
počítáno s vybavením dvou školních družin novým nábytkem 
a dalšími potřebnými věcmi. Celkové náklady projektu činí 
necelých 9 mil. Kč. Obec očekává v případě schválení naše-
ho projektu dotaci ve výši 90 % nákladů, což činí 7,8 mil. Kč. 
Vlastní prostředky v částce 866 tis. Kč obec uhradí z vlastního 
rozpočtu.
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Informace o podané žádosti 
o dotaci – rekonstrukce šaten 

ve sportovním areálu

Na konci měsíce října byla připravena a podána žádost o do-
taci s názvem „Rekonstrukce a modernizace sportovního areálu 
a zázemí Boršice“. Žádost byla podána do dotačního programu 
Národní sportovní agentury prostřednictvím spolku SK Boršice 
z výzvy 18/2022 Regiony 2022. V projektu je navržena celková 
rekonstrukce a modernizace objektu šaten a sociálního zázemí 
ve sportovním areálu obce. Dojde k drobné úpravě půdorysné 
dispozice některých místností, výměně starých oken, k výměně 
podlahovin a rekonstrukci podlah, výměně topného systému, 
opravě omítek, výměně obkladů, sanitárního vybavení a leža-
té kanalizace včetně části rozvodů vody. Dále bude doplněna 
vnitřní instalace přípojky hospodářského objektu vedle mateř-
ské školy, zhotovena nová betonová podlaha, vyměněna okna 
a upraveny stropy. Součástí projektu je také pořízení multi-
funkční sekačky s nástavci na údržbu trávníku hřiště. Dále bude 
doplněn závlahový systém o závlahu tréninkové plochy. Celko-
vé náklady tohoto projektu činí 7 mil. Kč. Očekávaná dotace 
by měla dosáhnout částky necelých 5 mil. Kč. Částku 2 mil. Kč 
dofinancuje obec Boršice z vlastního rozpočtu. 

Získaná dotace na výdaje za 
uskutečněné zásahy jednotky 

dobrovolných hasičů
Začátkem měsíce listopadu byla odeslána žádost Hasičské-

mu záchrannému sboru Zlínského kraje o účelovou neinvestič-
ní dotaci ve výši 66 578 Kč na výdaje za odbornou přípravu, za 
uskutečněný zásah jednotky SDH obce mimo územní obvod 
jejího zřizovatele a na vybavení a opravy neinvestiční povahy. 
Tato žádost byla podpořena a výše uvedené prostředky budou 
uhrazeny na bankovní účet obce Boršice, tak aby sloužily k dal-
šímu financování naší jednotky dobrovolných hasičů.

Aktuálně připravované 
projektové záměry 

a investice obce – informace 
o připravovaných projektech z pracovní schůze zastupitelstva

Vzhledem k povolební obměně v zastupitelstvu obce usku-
tečnilo zastupitelstvo několik pracovních schůzek s cílem přípra-
vy projektových záměrů a plánu investic obce. Prodiskutovány 

byly možnosti realizace již připravených projektů či příprava 
nových projektů s důrazem na možnosti čerpání dotačních pro-
středků mimo rozpočet obce. Některé z projektů byly již zpravo-
vány a podány jako žádosti o dotační podporu – např. vybudo-
vání přírodovědné učebny základní školy či rekonstrukce šaten 
ve sportovním areálu.

Přestavba suterénu ZŠ 
Boršice na školní kuchyni 

a jídelnu
Obec Boršice na základě vyhlášené výzvy a možnosti získá-

ní finančních prostředků mimo rozpočet obce žádala o dotaci 
z národních zdrojů ve výzvě Ministerstva financí České republiky 
a následně také ve výzvě Ministerstva pro místní rozvoj z pod-
programu 117D8210 – Podpora obnovy a rozvoje venkova. 
Jednalo se o dotační titul 117D8210E Rekonstrukce a přestavba 
veřejných budov. Podané žádosti o dotace byly v polovině roku 
2022 vyhodnoceny, ale bohužel naše žádost z důvodu malé alo-
kace prostředků v programu nebyla podpořena. Prioritně byly 
podpořeny projekty malých obcí s malými rozpočty. Na pracov-
ní schůzce nově zvolených zastupitelů obce pro volební období 
2022–2026 byl projekt „Přestavby suterénu ZŠ Boršice na školní 
kuchyni a jídelnu“ zařazen jako prioritní, s nutností posouzení 
financování projektu z vlastních zdrojů obce Boršice. Momen-
tálně probíhá přeceňování stavebních prací, jednotlivých profesí 
či nacenění gastrovybavení budoucí kuchyně. Cílem projektu je 
nabídnout služby školní kuchyně nejen žákům základní školy, 
ale také občanům naší obce. Očekávané náklady stavební části 
činí cca 10 mil. Kč. Celková cena vybavení kuchyně a jídelny 
byla stanovena projektantem na cca 8 mil. Kč. Oba cenové roz-
počty však budou opětovně přeceněny a posouzeny s důrazem 
na snížení celkové ceny projektu.

Vybudování dětského hřiště 
ve sportovním 

areálu obce Boršice
Předmětem žádosti o dotaci je vybudování dětského hřiš-

tě na místě starého dětského hřiště ve sportovním areálu obce 
Boršice v těsné blízkosti mateřské a základní školy. Stávající 
dětské hřiště bylo vybudováno v roce 2009. I přes každoroční 
údržbu a prováděné opravy je hřiště v dnešní době za hranicí 
životnosti, a přestalo tak plnit svůj účel. Cílem tohoto projektu 
je vytvoření atraktivního a bezpečného dětského hřiště pro děti 
ve věku 3–14 let a jejich doprovod (v Boršicích žije cca 320 dětí 
ve věku 3–14 let). Byly vybrány moderní herní prvky, důraz byl 
kladen především na jejich herní atraktivitu, pohybovou rozma-
nitost a přírodně šetrné materiály. Navržené herní prvky a mobi-
liář budou povětšinou vyrobeny z masivního dřeva v kombinaci 
s nerezovou ocelí. Vybrána byla dřevina douglaska tisolistá. 
Douglaska je nejtvrdší jehličnatou dřevinou, dřevo je hutné 
a plné přírodních silic, proto nevyžaduje impregnační napouš-
těcí materiály. Povrchová úprava je provedena alkydovým lazu-
rovacím lakem s atestem pro použití na dětských hřištích. Jed-
notlivé herní prvky jsou: herní sestava třívěžová se skluzavkou, 
pískoviště se zakrývací plachtou, dvě pružinové houpačky, 40m 
dlouhá lanová dráha, houpačka s houpacím hnízdem a dvěma 
sedáky, otáčedlo, kolotoč, sestava balančních sloupů, trampo-
lína, lanové prolézačky, včetně odpadkových košů a veřejného 
osvětlení. Náklady na vybudování hřiště činí 1,8 mil. Kč. Očeká-
vaná dotace 80 %, což činí 1,44 mil. Kč. Aktuálně čekáme na 
vyhlášení výzvy na poskytnutí dotace ze zdrojů Ministerstva pro 
místní rozvoj. 
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Boršice – oprava chodníku 
podél III/4273, 
ul. Osvobození 

– 1., 2. a 3. etapa
Předmětem této žádosti o dotaci je oprava stávajícího 

pravostranného chodníku, silniční obruby a travnatého pásu 
v ulici Osvobození. Chodník vede podél silnice III/4273, opra-
va proběhne v úseku od odbočky ulice Družstevní po vjezd 
do drátoven a dále od tohoto vjezdu po vjezd do bývalého 
družstva. Pravostranná silniční obruba bude nahrazena no-
vou, travnatý pás obohacen humusem a chodník proveden 
v nové konstrukci ze zámkové dlažby. V rámci opravy pro-
běhne sjednocení šířky silnice III/4273. Náklady první etapy 
činí cca 4 mil. Kč, náklady 2. etapy cca 1,5 mil. Kč a náklady 
třetí etapy činí cca 1,7 mil. Kč. Ceny však vzhledem k navý-
šením budou muset být aktualizovány. Tento projekt bude 
předmětem žádosti o dotaci ze zdrojů Státního fondu do-
pravní infrastruktury či z Integrovaného regionálního operač-
ního programu. 

Přestavba budovy 
č.p. 190 – bývalé horní školy
Aktuálně je zpracovávána dokumentace současného stavu 

budovy s cílem možné přestavby na bytové využití (např. byty 
pro mladé či běžné byty). Budova je základní školou předávána 
zpět obci a bude zabezpečena pro zimní provoz tak, aby nedošlo 
k jejímu poškození do doby možné budoucí přestavby. Případná 
přestavba bude provedena s využitím dotačních prostředků.

Přestavba budovy 
č.p. 171 – bývalé pekárny

Momentálně je zpracovávána dokumentace současného 
stavu budovy s cílem možné přestavby na obecní úřad, vy-
řešení nového vstupu do kulturního domu, umístění knihov-
ny, zázemí pro spolkovou činnost či dalšího využití budovy. 
Budova bude aktuálně zabezpečena pro zimní provoz tak, 
aby nedošlo k jejímu poškození do doby možné budoucí pře-
stavby. Část prostor je momentálně pronajata jako skladovací 
prostory. Obec vyvine maximální úsilí pro získání dotačních 
prostředků pro přestavbu.

Vybudování zpevněného 
chodníku podél potoka 

k základní škole
V tomto projektu se jedná o vybudování nového chodní-

ku podél potoka k základní škole. Momentálně děti používají 
k příchodu do školy travnatý pás, který je v nepříznivém poča-
sí zablácený. Nový chodník je plánovaný v trase od stávajícího 
chodníku podél potoka po most ke škole. Plánovaná je také 
nová branka a odbočka do oploceného areálu školy pro pří-
chod k šatnám. Délka chodníku bude činit přibližně 190 m. 
Aktuálně je zpracována projektová dokumentace ke stavební-
mu povolení, ve které bude obsažen také očekávaný rozpočet 
akce. V tomto případě bude problematické financování dotací, 
neboť program na výstavbu tohoto typu chodníku momentál-
ně neexistuje. Je možné, že tento projekt bude tedy obec Bor-
šice financovat z vlastních zdrojů.

Rekonstrukce místní 
komunikace a mostu 

k základní a mateřské škole
Cílem tohoto projektu je rekonstrukce místní komunikace 

a chodníku, které slouží k příjezdu k základní a mateřské ško-
le či do sportovního areálu obce. Samostatnou část projektu 
tvoří rekonstrukce či vybudování nového mostu k příjezdu do 
tohoto areálu.

Momentálně je zajištěn projektant, který zpracuje několik 
variant řešení, které budou předloženy na některém z dalších 
zasedání Zastupitelstva obce Boršice. Současně bude po-
souzeno financování projektu a možnosti čerpání dotačních 
projektů.

Sanace budovy smuteční 
síně č.p. 656 po požáru

Vzhledem k poškození budovy smuteční síně požárem ze 
dne 21. 6. 2022 je nutné navrhnout řešení obnovy či odstra-
nění poškozené části. Na pracovní schůzce zastupitelstva 
obce bylo dohodnuto objednání projekčních prací a posou-
zení statikem. Následně bude rozhodnuto o postupu demo-
lice části budovy a posouzena možnost zachování a úpravy 
nepoškozené části budovy a úpravy blízkého okolí.

Případ je momentálně stále v šetření Hasičského záchran-
ného sboru Zlínského kraje a nebyl dosud uzavřen.

Prodloužení vodovodního 
a kanalizačního řadu, 

komunikace a veřejného 
osvětlení Nad Humny

Zastupitelstvo projednalo záměr rozšíření a prodloužení 
vodovodního a kanalizačního řadu, komunikace a veřejného 
osvětlení Nad Humny. Jedná se o budoucí zasíťování nejméně 
tří rodinných domů a budoucí možnost zasíťování a zpřístup-
nění lokality Slunečné pro výstavbu dalších rodinných domů. 
Toto zasíťování a zpřístupnění bude projekčně posouzeno 
s návrhem dalšího postupu.

Boršice, zpomalovací prahy 
na místních komunikacích

Zastupitelstvo projednalo vybudování dvou zpomalo-
vacích prahů na místních komunikacích. Jeden se bude 
nacházet v ulici Dlouhá mezi domy č.p. 756 a 757. Druhý 
z prahů se bude nacházet před domem č.p. 146 (bývalé 
podlahářství) v křižovatce směrem na Stříbrnice. Práh má 
celkovou délku 7,00 m, přičemž obě nájezdové rampy mají 
délku 1,50 m. Šířka prahu odpovídá šířce místní komunika-
ce, výška prahu je navržena 0,10 m.

Rampy prahu jsou navrženy ze žulové kostky, zvýšená 
část z asfaltobetonovou obrusnou vrstvou. Svým umístě-
ním vytvoří práh překážku povrchové vodě. Jsou navrže-
ny tři uliční vpusti. Přičemž vpust V3 odvádí vodu z nově 
vzniklého úžlabí při vjezdu k domu č.p. 146. Prahy budou 
umístěny z důvodu zvýšení bezpečnosti na obou místních 
komunikacích.
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Poděkování za spolupráci 
s obcí v roce 2022

Vážení spoluobčané, rád bych touto cestou poděkoval všem 
zastupitelům, aktivním občanům, sousedům a přátelům, kteří 
se zapojují do různých aktivit našich spolků, komisí a výborů. 
Velký dík patří všem, kteří obci pomáhají při kulturních, sportov-
ních či společenských akcích, ať už je organizují či pomáhají při 

stavění stánků, pódia, úklidu obce či pomáhají a podporují tyto 
činnosti svými dary jako podnikatelé nebo soukromé osoby. 
Děkuji všem, kteří se v rámci svého volného času věnují našim 
dětem, mládeži či dospělým ve všech možných aktivitách, které 
nedocenitelně obohacují život v naší obci.

Vážení spoluobčané, přijměte přání klidně prožité doby 
adventní, šťastných a veselých Vánoc a vše nejlepší a pevné 
zdraví do nového roku 2023.

Petr Dula, starosta

Ceník nájmů a služeb u obecních nemovitostí:
Kulturní dům Boršice:

Položka

Pro osoby s trvalým 
pobytem v Boršicích, 

nekomerční pronájem, 
bez výběru vstupného

Jednorázová akce 
- pro spolky se 

sídlem v Boršicích - 
nekomerční, bez výběru 

vstupného

Vratná kauce 5 000,00 Kč zdarma

Nájem sálu, včetně vestibulu - víkend (pátek - pondělí) 3 000,00 Kč zdarma

Nájem sálu včetně vestibulu - den 1 000,00 Kč zdarma

Nájem kuchyně/akce, včetně nádobí 500,00 Kč zdarma

Závěrečný úklid (dle dohody) 1 000,00 Kč -

Sál + kuchyně - pohřeb 500,00 Kč -

Nájem vestibul - den 500,00 Kč zdarma

El. energie - spotřeba (kWh) 6,50 Kč zdarma

Voda/stočné - spotřeba (m3) 82,00 Kč -

Nájem/praní - ubrus 40,00 Kč -

Nájem/praní - potah na židle 40,00 Kč -

Nájem/praní - utěrka 15,00 Kč -

Nájem nádobí - 1 set (pouze mimo KD) 1,00 Kč -

   

Náhrada škody - rozbité nádobí (talíře, misky, sklenice, porcelán, sklo, …)/ks 70,00 Kč 70,00 Kč

Náhrada škody - příbory/kus 25,00 Kč 25,00 Kč

Ztráta klíčů 5 000,00 Kč 5 000,00 Kč

Porušení zákazu kouření 1 000,00 Kč 1 000,00 Kč

Náhrada škody - poškození parket/m2 1 000,00 Kč 1 000,00 Kč

Náhrada škody - poškozená židle/kus 500,00 Kč 500,00 Kč

Náhrada škody - poškozený stůl/kus 1 000,00 Kč 1 000,00 Kč

Náhrada škody - trvale znečištěný potah na židle/kus 250,00 Kč 250,00 Kč

Položka

Pravidelné akce typu 
nácvik, cvičení - spolky 
se sídlem v Boršicích - 

nekomerční, bez výběru 
vstupného

Komerční pronájem

Vratná kauce zdarma 10 000,00 Kč

Nájem sálu, včetně vestibulu - víkend (pátek - pondělí) zdarma 9 000,00 Kč

Nájem sálu včetně vestibulu - den zdarma 3 000,00 Kč
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UPOZORNĚNÍ
Obecní úřad a SK Boršice upozorňují mládež a ostatní, 

kteří tráví volný čas v areálu sportovního hřiště, aby si las-
kavě uklízeli nepořádek, který po sobě zanechávají. Na od-
padky je zde koš. V případě, že se situace s nepořádkem 
bude i nadále opakovat, budou ze strany obce i SK Boršice 
zavedena opatření k ochraně prostor i majetku.

Sportovní hala Boršice:

Aktivita Cena

Fotbal, florbal, basketbal, házená 300 Kč/1 hod
Nohejbal, volejbal, tenis 250 Kč/1 hod 

Badminton 100 Kč/1 kurt
Ping-pong 100 Kč/1 stůl

Chata Bažantnice: pouze pro spolky 
ZDARMA – pro spolky se sídlem v Boršicích

Termín od 2. 1. do 20. 12.:

Vratná kauce -   Kč
Chata bažantnice (víkend, pátek - neděle)  -   Kč
Chata bažantnice noc (pondělí - čtvrtek, cena za noc, min. 2 noci)  -   Kč
Doplatek za elektřinu dle spotřeby 6,50 Kč / kWh 
Doplatek za vodu dle spotřeby 85 Kč / m3 
Závěrečný úklid (dle dohody) 1 200,00 Kč

Obec Boršice si vyhrazuje právo změnit ceny nájmů/služeb v cenících bez předchozího upozornění.

Nájem kuchyně/akce, včetně nádobí zdarma 2 000,00 Kč

Závěrečný úklid (dle dohody) - 2 000,00 Kč

Sál + kuchyně - pohřeb - -

Nájem vestibul - den zdarma 1 000,00 Kč

El. energie - spotřeba (kWh) zdarma 6,50 Kč

Voda/stočné - spotřeba (m3) - 82,00 Kč

Nájem/praní - ubrus - 40,00 Kč

Nájem/praní - utěrka - 15,00 Kč

Nájem nádobí - 1 set (pouze mimo KD) - 2,00 Kč

   

Náhrada škody - rozbité nádobí (talíře, misky, sklenice, porcelán, sklo, …)/ks 70,00 Kč 70,00 Kč

Náhrada škody - příbory/kus 25,00 Kč 25,00 Kč

Ztráta klíčů 5 000,00 Kč 5 000,00 Kč

Porušení zákazu kouření 1 000,00 Kč 1 000,00 Kč

Náhrada škody - poškození parket/m2 1 000,00 Kč 1 000,00 Kč

Náhrada škody - poškozená židle/kus 500,00 Kč 500,00 Kč

Náhrada škody - poškozený stůl/kus 1 000,00 Kč 1 000,00 Kč

Náhrada škody - trvale znečištěný ubrus - červené víno, červená řepa atd. /kus 250,00 Kč 250,00 Kč

Náhrada škody - trvale znečištěný potah na židle/kus 250,00 Kč 250,00 Kč
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Převzetí odpadů ve sběrném dvoře v Buchlovicích
Zdarma bez omezení množství – pouze pro občany obcí 

mikroregionu Buchlov:
• tříděné odpady: papír, sklo, dřevo, plasty, bioodpady, ze-

mina a kameny,
• objemný odpad: čalouněný nábytek, kočárky, koberce, 

matrace atd.

ODPADY Z PODNIKATELSKÉ ČINNOSTI 
SE NEPŘIJÍMAJÍ ZDARMA

Pneumatiky a elektroodpad se přebírají zdarma v rámci 
zpětného odběru bez omezení množství.

Další odpady – například stavební odpad – převezme spo-
lečnost BIOKOMP, s.r.o, dle platného ceníku i od občanů obcí 
mikroregionu Buchlov.

Povinnosti původce odpadů:
• v kanceláři evidence nejdříve ohlásit druh přiváženého 

odpadu
• občané mikroregionu Buchlov předloží občanský průkaz 

ke kontrole totožnosti – zde se zapíše jméno a příjmení ob-
čana, číslo popisné.

• ostatní původci odpadu předloží dokumentaci odpadu, na 
silniční váze se odpad zváží

• roztřídění odpadu je třeba provést už doma, dotřídění pak 
na sběrném dvoře

• - odpad v pytlích nesmí obsahovat BIOODPAD a jakékoliv 
tříděné suroviny

• je třeba respektovat pokyny z kanceláře evidence a obslu-
hy sběrného dvora 

Přehled přebíraných odpadů:
• objemný odpad
• bioodpad – měkký, větve
• papír – karton, tiskoviny, netříděný
• sklo – bílé, papírové, tabulové
• dřevo – čisté
• dřevotříska, dřevotřískový nábytek

• plasty: - fólie čiré a barevné
 x PET
 x polystyren čistý
 x polystyren mírně ušpiněný
 x pevný plast

•  nebezpečný odpad: jen některé druhy v omezeném množ-
ství a pouze od občanů obcí mikroregionu Buchlovic

Provozní doba:
Letní provoz: 1. 4. – 31. 10.

Po – Pá: 7.00 – 17.00 

So: 8.00 – 12.00

Zimní provoz: 1. 11. – 31. 3. 

Po – Pá: 7.00 – 16.00 

So: 8.00 – 12.00

Zdarma bez předložení občanského průkazu – 
zpětný odběr:
• elektroodpad větší – např. pračky, sporáky, lednice, ...
• elektroodpad menší – televize, PC, monitory, rádia, mikro-

vlnné trouby, sekačky, konvice, žehličky, ...
• zářivky, žárovky, osvětlovací zařízení
• baterie – monočlánky
• pneumatiky

Seznam obcí mikroregionu Buchlov:
Boršice, Břestek, Buchlovice, Hostějov, Medlovice, Modrá, 

Osvětimany, Salaš, Staré Hutě, Stříbrnice, Stupava, Tupesy, 
Velehrad, Zlechov, Újezdec.

Kontakty:
tel.: kancelář evidence: 572 595 058, mobil: 731 506 341

e-mail: kompostarna@biokomp.cz

www.biokomp.cz

Kam se žárovkou, když dosvítí?
Většina z nás musí občas řešit, co se žárovkou, která na-

jednou dosvítila. Vysloužilé žárovky, zářivky a výbojky totiž ne-
patří do popelnice na směsný odpad, kde z některých z nich 
mohou při rozbití unikat nebezpečné látky. 

V průměrné domácnosti se nachází přibližně 14 světelných 
zdrojů. V posledních letech postupně přecházíme na ekono-
micky a ekologicky šetrnější druhy. Podle místnosti a svých 
preferencí volíme kompaktní a lineární zářivky nebo čím dál 

častěji LED žárovky. 
Vybíráme různou in-
tenzitu a charakter 
světla – výběr moderních světelných zdrojů je opravdu pestrý. 

Má to ale jeden háček: pokud taková žárovka dosvítí, 
nesmí skončit v běžném koši. Důvodem jsou druhotné su-
roviny, které lze díky recyklaci znovu využít. Navíc zářivky 
(trubicové i kompaktní) obsahují malé množství jedovaté 
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rtuti, kterou je třeba odborně zpracovat. Při špatném či ne-
odborném zacházení a ve vyšších koncentracích může rtuť 
ohrozit lidské zdraví a životní prostředí. Nejjednodušší je 
vzít jakoukoliv vysloužilou žárovku a odevzdat ji v obchodě 
při nákupu nové. 

Další možnost, jak správně naložit s nefunkčním světelným 
zdrojem, je odevzdat ho ve sběrném dvoře – v areálu tech-
nických služeb obce v ulici Dlouhá. Obsluha sběrného dvo-
ra ho od Vás zdarma převezme a uloží do speciální sběrné 
nádoby, aby nedošlo k jeho rozbití. Zpětný odběr veškerých 
světelných zdrojů i dalších elektrozařízení pro naši obec Borši-
ce zajišťuje kolektivní systém EKOLAMP, který dodává sběrné 
nádoby a plně hradí také veškeré náklady na přepravu a recy-
klaci odevzdaného elektroodpadu. Díky EKOLAMPu ušetříme 

z obecního rozpočtu část pro-
středků, které bychom jinak 
museli použít na ekologickou li-
kvidaci nebezpečného odpadu. 

Menší nepohodlí spojené se 
správnou likvidací žárovky, fénu, 
vysavače či jiného elektrozaří-
zení nám vynahradí vědomí, že 
společně přispíváme k ochraně 
životního prostředí okolo nás. 

Více se o nakládání s nefunkč-
ními elektrozařízeními a dalších 
aktivitách společnosti EKOLAMP 
dočtete na www.ekolamp.cz.

Vánoční poselství
Drazí spoluobčané.

Jak je to krásné a radostné: děti chodí do školy, nenosíme 
roušky, scházíme se, nejsme v karanténách, izolacích, chodí-
me do práce, do kostela, naši drazí nám tolik neumírají.

Život někdy přináší nové bolesti a výzvy. Nikdo z nás neče-
kal, že kousek od nás, na Ukrajině, bude tak hrozná válka. Zdra-
žují se potraviny i další zboží, energie, roste inflace. To všechno 
nás bolí a trápí.

Můj tatínek pět let bojoval v druhé světové válce a z jeho vy-
právění jsem si už v dětství uvědomoval, jak je důležitý pokoj 
a mír. Často si přejeme zdraví, že to je nejdůležitější. Víte, že já 
Vám vždy přeji hlavně štěstí a Boží požehnání. Bez Božího po-
žehnání je marné naše namáhání. Když jsem šťastný v sobě, 
v rodině, to je nejdůležitější a s pomocí Boží zvládneme i nemoci, 
které někdy přicházejí. Moc Vám proto přeji štěstí, pokoj a mír. 
Když bude pokoj a mír, prostředky se můžou využít na zdravotní 
péči o nás i pro lidi na světě. Můžeme pěstovat obživu pro nás 
i podělit se s těmi, co nemají. Můžeme zdroje vynaložit raději na 
záchranu planety a předcházet suchu a klimatickým změnám.

Když jsem byl malý, žili jsme ve skromnosti, ale ve štěstí 
s rodiči a sedmi sourozenci. Uskromníme se i teď.

Za pokoj a mír se budeme modlit, potřebným pomáhat. Není 
v našich silách ukončit válku na Ukrajině, v Sýrii, … V našich 
silách ale je, aby každý z nás usiloval o štěstí, pokoj a mír v na-
šich rodinách, obci. Jeden moudrý člověk řekl: „Proč si máme 
ubližovat, když máme tak málo času, abychom se milovali.“

Adventní čas je vhodný na to, podívat se do svého nitra 
a najít tam to, co může dělat lidi kolem mě šťastnými.

Ze srdce Vám přeji a v modlitbách vyprošuji požehnaný 
advent, vánoční svátky a nový rok v pokoji a míru.

P. Mgr. Anton Kasan, farář

Mše svaté o Vánocích v kostele sv. Václava v Boršicích
24. 12. Štědrý den – dětská půlnoční mše svatá 15.00

 Půlnoční mše svatá ve 23.00

25. 12. Narození Páně (Boží hod vánoční) – 7.30 a 10.30

 Živý betlém – před kostelem sv. Václava od 16.00 

26. 12. Svátek sv. Štěpána – 7.30 a 10.30

27. 12. Svátek sv. Jana, apoštola – 17.00

 (po mši svaté svěcení vína v KD)

28. 12. Vánoční koncert FS Pentla v kostele sv. Václava

31. 12. sv. Silvestr – mše svatá na ukončení roku – 17.00

1. 1. 2023 Slavnost Matky Boží Panny Marie – 7.30 a 10.30

„HLE, DÍTĚ SE NÁM NARODILO, SYN JE NÁM DÁN“

(Iz 9,5)

Pokojné a radostné prožití Vánoc, Boží požehnání v roce 2023 

přeje a vyprošuje + P. Anton Kasan

- 11 -



ZÁKLADNÍ ŠKOLA

Konečně společně na 
jedné budově

 Den 1. září 2022 bude navždy zapsán zlatým písmem v ději-
nách školství v Boršicích. Tímto datem startuje nové období spo-
lečného vzdělávání všech tříd a pedagogů na jedné budově. Je to 
splněný sen mnoha generací žáků a zaměstnanců základní školy, 
kteří museli působit na oddělených pracovištích. Tomuto cíli se 
podřídila většina úkolů všech zastupitelů a vedení obce v před-
chozím funkčním období. Zvláště rok 2022 byl charakteristický 
dokončováním všech různých prací souvisejících s finálním pře-
sunem do nových prostor. Pro nás všechny to byl asi nejvíc hek-
tický a pracovní srpen našeho společného působení v Boršicích. 
Některé věci jsme museli řešit za pochodu a přípravy nového 
školního roku se protáhly až do posledních prázdninových dní, 
ale nakonec se nám vše podařilo připravit na první školní den. 

Zahájení školního roku jsme z důvodu blízkosti prostoru 
přesunuli právě do naší haly a hned po jeho skončení jsme 
s novou školou nejdříve seznámili naše žáky. Pátek 2. září byl 
již dopředu vybrán jako den slavnostního otevření a předsta-
vení společného díla mnoha firem, zástupců zřizovatele, ale 
i všech zaměstnanců naší školy. Po krátkých proslovech ve-
dení obce, ředitele školy, otce Antona Kasana a několika VIP 
hostů včetně hejtmana Zlínského kraje došlo na oficiální pře-
střižení pásky, po kterém následovala prohlídka nových pro-
stor. Čekali jsme velký zájem veřejnosti, ale i přesto nás počet 
návštěvníků v řádech několika tisíců příjemně překvapil. 

Chtěl bych ještě jednou poděkovat Zastupitelstvu obce 
Boršice, že se rozhodlo jít touto cestou rekonstrukce a stavby 
nové školy. Vím, že cesta byla trnitá, ale výsledek je úžasný 
a mně je ctí působit na takové krásné škole.

Jakmile dozněly poslední pozitivní ohlasy návštěvníků, do-
lehla na naši školu tragická událost. Navždy nás opustila naše 
kolegyně a kamarádka Jitka Durníková. Její píle, pracovitost 
a smích nám bude navždy chybět. Po společném truchlení 
bylo na čase řešit běžné činnosti školního roku. 

Ani naše budova se nestala výjimkou a i my jsme měli drob-
né provozní problémy, které jsme v prvních měsících museli ře-
šit. Naštěstí náš tým, který se mnohokrát osvědčil během celé 
rekonstrukce a stěhování, pan školník Antonín Bánovský spo-
lečně s Martinem Ryšavým, si ve většině případů věděl rady. 

Aktuálně naši základní školu navštěvuje 224 žáků. Jen 
pro porovnání – ve školním roce 2016/2017 to bylo 167 a ba-
lancovali jsme na hranici výjimky. Tito žáci jsou rozděleni do 
12 jednotlivých tříd, v 1., 4. a 8. ročníku máme paralelní třídy. 
S rostoucím počtem jsou kladeny větší požadavky na prostor, 
a proto jsme rádi, že se vedení obce rozhodlo podat žádost na 
dotaci stavby venkovní přírodní učebny propojené s prostory 
haly. V rámci této výzvy bychom rádi vybavili i naše oddělení 
školní družiny. Posledním přáním by byla nová kuchyně a jí-
delna přímo v naší budově, protože velikosti stávajících pro-
stor v MŠ jsou pro více než 200 strávníků nedostatečné. 

Naší snahou a hlavním pilířem je vzdělávání dětí z Boršic, 
Stříbrnic a dalších spádových obcí. Společně se všemi kole-
gy se snažíme o propojení moderních technologií s tradičními 
metodami výuky. 

I nadále pokračujeme v osvědčeném projektu patronát 
1.  a 5. třídy, který pomáhá našim nejmenším žákům, aby se na 
základní škole cítili dobře. Během podzimu proběhlo nespočetné 
množství akcí v rámci tříd nebo i celé školy. Jen namátkou: Zá-
žitková pedagogika 8. tříd, Evropský den jazyků, fotbalový turnaj 

sousedních škol, atletické závody, adaptační pobyty, orientační 
běh nebo ukázka dravců společnosti Seiferos. O všech akcích se 
snažíme průběžně informovat na našich nových webových strán-
kách www.zsborsice.cz a také na sociálních sítích. V letošním 
roce jsme zavedli pro žáky 6. a 7. ročníku nový předmět „Věda 
v praxi“, ve kterém se jmenované ročníky seznámí se zákonitost-
mi přírodovědných předmětů (fyzika, přírodopis, zeměpis).

Chtěl bych také vyzvednout 2 projekty, na které jsme zís-
kali finanční obnos ze Zlínského kraje, potažmo z Evropské 
unie. Konkrétně šlo o projekt v hodnotě 50 000,- Kč: „Sebe-
obrana pro ZŠ – bezpečnost nade vše“, ve kterém se naši žáci 
2. stupně seznámili s pravidly vlastní obrany v rizikových situa-
cích. Dále potom projekt na pořízení senzorů do přírodovědné 
a fyzikální učebny v hodnotě bezmála 600 000,- Kč, které jsou 
využitelné nejen v běžné výuce, ale i při různých pozorováních 
nebo badatelské výuce. 

Naše škola je nově zapojena do programu HRDÁ ŠKOLA 
– SCHOOLS UNITED, který podporuje sounáležitost všech 
účastníků vzdělávacího procesu s naší základní školou. Každý 
měsíc probíhá zvláštní den, který je něčím výjimečný. V říjnu to 
byl neopakovatelný SUIT UP, tzv. „NAHOĎ OBLEK“ den. V po-
lovině listopadu měli žáci možnost pořídit si nové oblečení 
s naším logem prostřednictvím internetového obchodu a tím 
ještě zvýraznit svoji hrdost na svou základní školu.

Nové prostory nám také ukázaly některé negativní stránky 
společného klimatu školy, které většinou souvisely s chybějící 
komunikací napříč třídami. Veškeré podněty se snažíme řešit 
společně s naší metodičkou prevence Lenkou Vavrušovou. 
Od tohoto roku se mohou žáci svěřovat i prostřednictvím por-
tálu NNTB přes naši online schránku důvěry, kterou najdete 
přímo v zápatí webových stránek. Samozřejmě budeme rádi 
i za případné připomínky přímo od Vás rodičů.

V rámci kariérového poradenství nabízíme možnost další-
ho vzdělávání našim budoucím absolventům prostřednictvím 
návštěv konkrétních firem a institucí. Tuto agendu má na sta-
rosti náš výchovný poradce pan učitel Radim Zapletal, který 
organizuje i adventní přeshraniční spolupráci s partnerskou 
slovenskou školou nebo zájezd do Anglie v roce 2023. 

Jsem moc rád, že se na naší základní škole pořád něco 
děje. Ve srovnání s předchozími roky je příjemné se setká-
vat s ostatními kolegy nebo žáky přímo v budově, pomáhá to 
lepší komunikaci a hlavně plánování nových možností na naší 
společné cestě vzděláváním. Mám za sebou úžasný tým pe-
dagogů a zaměstnanců, kteří jsou naší společnou hnací silou.

Závěrem bych rád poděkoval bývalému panu starostovi 
Ing. Romanu Jílkovi za předchozí roky spolupráce a zároveň 
bych také rád popřál novému vedení obce, panu starostovi 
Petru Dulovi a panu místostarostovi Michalu Výstupovi, hodně 
úspěchů v jejich nové pozici. 

Nastává nám nejkrásnější část roku, při které není vždy dů-
ležité spěchat, ale najít si čas se zastavit a rozjímat. 

Ze srdce přeji všem čtenářům předvánoční čas plný poho-
dy, klidu a času stráveného v rodinném kruhu.

PF 2023
Mgr. Tomáš Kordula, ředitel ZŠ F. Horenského v Boršicích
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Něco málo z proběhlých akcí.
Atletické závody 1. stupně Velehrad 2022

Dne 12. 10. 2022 jsme se s žáky 1. stupně vydali na atle-
tické závody, které pořádala Základní škola Velehrad. Žáci se 
museli utkat s týmy ze ZŠ Tupesy, ZŠ Buchlovice, ZŠ Osvěti-
many a ZŠ Velehrad. 

Soutěžilo se v těchto disciplínách: běh na 50 m, hod medi-
cinbalem z místa, skok daleký, běh na 300 m a jako poslední 
nás čekala štafeta 4 x 150 m. Za mladší dívky (1. – 3. třída) 
nás reprezentovaly B. Bruštíková, L. Drábková, B. Petříková 
a V. Halabrinová, za starší dívky (4. – 5. třída) B. Latinová, 
G. Nečasová, Z. Jurčíková, A. Čumová, za mladší chlapce 
(1.  – 3. třída) K. Gabriel, M. Frýbort, D. Frýbort, M. Kolaja a za 
starší chlapce (4. – 5. třída) D. Horka, O. Pavelka, L. Hanáček, 
J.  Kroča. 

Mladším děvčatům se podařilo vybojovat 3. místo ve šta-
fetě. Chlapcům uteklo o kousek 1. místo, nakonec se museli 

spokojit se stříbrným – 2. místem. Obě kategorie běžely štafe-
tu poprvé, takže to pro ně byl velký úspěch. Starší chlapci nás 
nenechali čekat a přidali se s 3. místem opět za štafetu. Ačkoli 
starší dívky podaly výborné výkony a snažily se, na ocenění 
bohužel nedosáhly. Poté následovalo ocenění jednotlivých 
žáků v ostatních sportovních disciplínách:

• 1. místo v kategorii mladších žáků získal Kryštof Gabriel

• 3. místo v kategorii mladších žáků získal Daniel Frýbort

• 2. místo v kategorii starších žáků získal Ondřej Pavelka

Děkujeme všem zúčastněným žákům za úspěšnou repre-
zentaci naší školy! 

Marie Mrvová, Mgr. Alena Knapová

Beseda s POLICIÍ ČR
Ve středu 5. října proběhly na naší škole preventivní bese-

dy s POLICIÍ ČR ve 2., 5., 8. a 9. třídě. Vedení se ujala paní por. 
Bc. Milena Šabatová.

Pro 2. třídu si paní policistka připravila program „Policista je 
náš kamarád”. Děti se dozvěděly, jakou práci policie vykoná-
vá, jaký je rozdíl mezi dopravní a městskou policií. Připomně-
ly si zásady bezpečného chování v silničním provozu – jako 
cyklista i jako chodec, zopakovaly si povinnou výbavu kola.  
Nakonec si vyzkoušely policejní pouta, vestu, čepici i baret. Za 
odměnu dostali všichni žáci policejní razítko. 

5. třída měla program zaměřený na nebezpečí kyberšika-
ny, 8. a 9. třída na trestní zodpovědnost. Všechny programy 
byly pro žáky velkým přínosem. 

Mgr. Lenka Vavrušová

Drakiáda 1. stupně
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Futsalový turnaj 2. stupně 2022
Dne 29. 9. 2022 se po pauze opět konal oblíbený futsalo-

vý turnaj chlapců II. stupně s názvem O pohár ředitele školy. 
Turnaje se letos zúčastnily 4 školní týmy: ZŠ Tupesy, ZŠ Vele-
hrad, ZŠ Osvětimany a domácí pořadatel ZŠ F. Horenského, 
Boršice. Hrálo se systémem každý s každým a první dva celky 
po základní části postupovaly do finále, týmy na 3. a 4. místě 
hrály o bronzovou, tedy třetí pozici.

Naši chlapci turnaj dobře nastartovali výhrou 2:1 nad ZŠ 
Tupesy, poté ale přišly porážky se ZŠ Velehrad 2:4 a 2:4 se 
ZŠ Osvětimany. Po základní části obsadili konečné 3. místo, 
které jim zaručilo zápas o bronz. V něm však bohužel nestačili 
na ZŠ Tupesy v poměru 0:4. Finále nabídlo kanonádu od ZŠ 
Velehrad, která zdolala ZŠ Osvětimany se skóre 9:2. Každý 
tým si odnesl věcné ceny a byli vyhlášeni i nejlepší brankář 
turnaje (Samuel Horký – ZŠ Tupesy) a střelec turnaje (Antonín 
Slavík – ZŠ Velehrad). Náš tým podával celý turnaj bojovné 
výkony a za to patří klukům velké poděkování. Čekají nás další 
sportovní turnaje, kde věříme, že budeme úspěšní. 

Mgr. Vojtěch Duda a Mgr. Veronika Sedlářová

Budujeme hrdou školu
V letošním školním roce se naše škola přihlásila do projek-

tu Hrdá škola. Cílem projektu je zpestřit si školní rok netradič-
ními aktivitami a zažít školu trochu jinak. Každý měsíc proběh-
ne jedna taková aktivita. Fotografie z tohoto dne se nahrají na 
portál a kolektivy se tak zapojí do slosování o ceny.

V říjnu proběhla první aktivita SUIT UP DEN, v listopadu 
nás čeká DEN BEZ BATOHU.

S tím souvisí i nabídla kolekce školního oblečení. Kolekce 
byla k dostání na e-shopu, který byl vytvořen přímo pro naši 
školu na základě hlasování, které proběhlo na našich webo-
vých stránkách.

Rádi bychom se sjednotili jako jeden celek prostřednictvím 
nového stylového oblečení naší školy.

Mgr. Lenka Daníčková 

Jízda zručnosti
Tradiční první akcí školního parlamentu je Jízda zručnosti, 

ale také propagace Dne bez aut. Třídy 1. stupně závodí na 
koloběžkách a kolech. Trasu si tentokrát připravili sami členo-
vé parlamentu, kteří jsou taktéž zástupci tříd od 4. do 9. třídy. 
V průběhu ji upravovali pro jednotlivé ročníky. Nechyběla ani 
houpačka, která bývá v závodním kolečku nejobtížnější. Tady 
nám kluci pomáhají, kdyby někdo ze žáků zavrávoral. Kaž-
dý správný jezdec na kole i koloběžce ale ví, že helma je do 
18  let povinná pro každého.        

Další naší společnou akcí pro žáky I. stupně je Den stro-
mů. Už teď si parlamenťáci chystají úkoly, které budou  prvo-
stupňáci během dopoledne plnit. Určitě si zopakují spoustu 
informací o přírodě, ale také se nějaké nové poznatky dovědí.     

Mgr. Zuzana Kotačková

Orientační běh
V pátek 14. 10. 2022 jsme se ráno sešli u chaty Bažantnice, 

abychom si společně zazávodili v orientačním běhu a užili si 
pěkné podzimní dopoledne. Žáci byli nalosováni do soutěž-
ních dvojic a poté již byla vysvětlena trasa s 10 kontrolami 
a pravidla orientačního běhu a také druhá samostatná soutěž, 
a to různé doplňkové disciplíny. Ty se letos skládaly z azimu-
tového pochodu s úkoly, šifrovací hry, Kimovy hry a skládání 
hlavolamu na čas.

Soutěžní dvojice postupně vybíhaly na trať orientačního 
běhu a zbylé mezitím plnily doplňkové disciplíny v areálu cha-
ty. Po doběhnutí všech dvojic a splnění disciplín tak mohlo 
dojít k vyhodnocení obou soutěží a slavnostnímu vyhlášení 

- 14 -



výsledků. Příjemně strávené do-
poledne jsme zakončili opeče-
ním špekáčků. Celé dopoledne 
byly k vidění velmi pěkné spor-
tovní výkony. Zde jsou výsledky 
obou soutěží:

Mladší kategorie
(6. + 7. třída) orientační běh
3. místo – Adéla Heliová a Tomáš 
Maleček

(čas 36 minut 19 sekund)

2. místo – Tomáš Hrobař a Ond-
řej Hrušák

(čas 32 minut 6 sekund)

1. místo – Terezie Gabrielová a Tadeáš Nečas

(čas 30 minut 25 sekund)

Mladší kategorie (6. + 7. třída) doplňkové disciplíny
3. místo – Simona Hlaváčková a Dalibor Janíček, Adéla Helio-
vá a Tomáš Maleček, Tomáš Hrobař a Ondřej Hrušák (shodně 
17,5 bodu)

2. místo – Terezie Gabrielová a Tadeáš Nečas, Gabriela Novot-
ná a Marek Kočař (shodně 18 bodů)

1. místo – Zuzana Pavlíková a Michal Rídl, Kateřina Petříková 
a Vít Kostka (18,5 bodu)

Starší kategorie (8. + 9. třída) orientační běh
3. místo – Jan Dvouletý a Jan Kostka (čas 29 minut 9 sekund)

2. místo – Tereza Buršová a Albert Mikula (28 minut 33 sekund)

1. místo – Matyáš Gajdoš a Jakub Luňák (27 minut 30 sekund)

Starší kategorie (8. + 9. třída) doplňkové disciplíny
3. místo – Nela Křápková a Viktor Železník, Karolína Horková 
a Marek Minařík (shodně 20,5 bodů)

2. místo – Nela Vavřiníková a Petr Burša (23 bodů)

1. místo – Tereza Buršová a Albert Mikula (24,5 bodů) 
Mgr. Vojtěch Duda, Mgr. Veronika Sedlářová

Patronát 1. a 5. třídy
 Již několik let na naší škole probíhá v rámci podpory roz-

voje vztahů mezi žáky akce „Patronát“. Jedná se o celoroční 
projekt mezi 1. a 5. třídou. Jeho podstatou je uvedení prvňáč-
ků do školního prostředí. Zatím jsme společně podnikli něko-
lik příjemných akcí. 

1. září byli prvňáčci přivítáni páťáky při slavnostním zahá-
jení školního roku, kde jim předali ISIC kartu s klíčem. Druhou 
společnou patronátní akcí byla říjnová podzimní výzdoba dýní 
na průvod Světlušek. Prvňáčci si přinesli dýně a řadu přírod-
nin. Páťáci jim pomohli dýně vyřezat a společnými silami je 
poté vyzdobili. Na závěr jsme dýně vynosili před školu, aby si 
je mohli všichni prohlédnout. 

Společného úsilí bylo také zapotřebí koncem října v rámci 
Drakiády 1. stupně, kde se uskutečnila naše třetí patronátní 
akce. Při pouštění krásných draků páťáci prvňáčkům skvěle 
pomáhali, a proto nejeden drak dostal přezdívku „Vysočák.“ 
Už nyní se těšíme na další společné akce.

Mgr. Jana Habartová (5. třída)

SORUDO – „kurz sebeobrany“, II. stupeň
Ve dnech 3. a 4. října měli žáci 2. stupně možnost absolvo-

vat jednodenní kurz sebeobrany zaštítěný organizací Sorudo.

V praxi si vyzkoušeli, jak vybruslit z nebezpečných situací 
a jak předcházet fyzickému napadení. Naučili se techniky, jak 
upozornit potenciálního násilníka, že se jim jednání s nimi ne-
líbí, a jak případný konflikt řešit. Vyzkoušeli si obranná gesta, 
která by měla zastrašit napadajícího, a snažili se především 
o trénink komunikačních dovedností. Rovněž vyzkoušeli svou 
fyzickou zdatnost. Chlapci se na chvíli stali gentlemany a brá-
nili svou spolužačku.

 Doufáme, že naučené techniky nebudou muset nikdy po-
užít, přesto: „Kdo je připraven, není ohrožen.” Děkujeme Zlín-
skému kraji za účast na spolufinancování kurzu.

Projekt: „Sebeobrana pro základní školy – bezpečnost nade 
vše“ evidovaný pod registračním číslem žádosti o poskytnutí 
dotace MaS06-22/034 je spolufinancován Zlínským krajem.

Mgr. Tomáš Kordula
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Výuka na dopravním hřišti 
v Uherském Hradišti

Ve dnech 29. 9. a 30. 9. probíhala pro žáky čtvrtých tříd 
výuka na dopravním hřišti v Uherském Hradišti. Nejprve žáci 
zhlédli v učebně výukový film a zopakovali si pravidla silnič-
ního provozu. Poté si je prakticky vyzkoušeli na dopravním 
hřišti. Zjistili, že dodržovat všechna pravidla i dopravní značky 
v praxi je celkem obtížné. A ne všem se podařilo jezdit na kole 
bez chybičky.

S jízdou zručnosti to bylo lepší. Skoro všichni cyklisté ji 
projeli bez větších problémů. Bylo vidět, že měli natrénováno, 
protože školní jízda zručnosti v jízdě na koloběžkách i na ko-
lech v letošním školním roce již proběhla. Výuka na dopravním 
hřišti se vydařila, jen počasí žákům ze 4. B moc nepřálo. Vypa-
dali v pláštěnkách na kolech jako Supermani. Ale nic si z toho 
nedělali. „Nejsme přece z cukru!“

Na jaře nás čeká druhá návštěva na dopravním hřišti, která 
bude zakončena testem. Snad se všem podaří získat Průkaz 
mladého cyklisty. Držíme jim palce! 

Mgr. Ivana Uhlířová a Mgr. Petra Stýskalová

Zážitková pedagogika žáků osmých tříd
Ve dnech 16. a 17. září 2022 se osmáci zúčastnili programu 

s názvem „Důvěřujme si“. Jeho cílem bylo posílit vztahy mezi 
spolužáky a zlepšit spolupráci napříč třídami. Na Bažantnici, 
kde celý program probíhal, byla pozvána skupina lektorů ze 
Střediska volného času pro děti a mládež při Stojanově gym-
náziu na Velehradě, kteří se postarali o organizaci koordinač-
ních her, sportovních stmelovacích aktivit i večerní zábavu.

Program byl vskutku nabitý. Začali jsme poznáváním 
lektorů a místa, kde se nacházíme, navzájem jsme si sdělili 
naše obavy a očekávání, beze slov jsme se na židlích nebo 
lavičkách museli seřadit podle abecedy. Dále jsme vystřídali 
4 záludná stanoviště, kde jsme museli zkoordinovat naši pa-
měť, sílu, důvtip i pohyb. Poté jsme museli překonat občas 
až nepřirozeně rotující švihadlo. Následoval oběd v podobě 
opečených špekáčků a chvilka odpočinku.

Odpoledne jsme se vydali na procházku, při níž jsme se 
spolužáky rozebírali občas až filozofické otázky. V paměti 
nám utkvěly např.: Čeho si ceníš na svých rodičích? Jaký 
by byl svět bez sociálních sítí? aj. Dorazili jsme nedaleko 
Smraďavky k louce. Zde proběhla týmová soutěž v běhu po-
zpátku, ve dvojici se zavázanýma očima, ve trojici se svá-
zanýma nohama, ve čtveřici s rukama propletenýma nebo 
v pětici s jedním členem, který se nemohl dotýkat země. Poté 
jsme se vydali nazpátek a chystali se na soutěž dne – Mas-
terchefa. Žáci měli za úkol si sami uvařit večeři a ohromit po-
rotu. Překonali sami sebe, některé skupiny zvládly dokonce 
až tříchodové menu, za které by se nemusela stydět žádná 
restaurace.

Následoval večerní program. Měli jsme za úkol poznávat 
známé melodie z pohádek a hlášky z českých i světových 
filmů. Večer jsme ukončili posvátným rituálem při svíčkách. 
Každý řekl jedno slovo, které vystihovalo jeho zážitky. Potom 
jsme šli spát. Ráno bylo náročné. Nejhorší byl budíček již 
v 7 hodin. Posnídali jsme a šli jsme se protáhnout pomocí 
hry. Poté nezbývalo nic jiného, než shrnout své zážitky. Vzá-
jemně jsme si darovali kamínky a děkovali jsme si, obdivovali 
jsme se a spřátelili se i s těmi, s kterými jsme si doposud 
neměli co říct.

Co dodat závěrem? Ohlasy žáků byly jen a jen pozitivní. 
Během dne a půl museli častokrát překonat sami sebe, své 
obavy a urazili další kousek cesty za sebepoznáním. Program 
určitě naplnil svůj cíl. Poznali jsme se zase o něco víc a zlepšili 
naši vzájemnou komunikaci i spolupráci.

Mgr. Kamila Šebestová, Mgr. Michala Zapletalová
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Projekt vybraných žáků 9. třídy - Dotkni 
se vesmíru

V květnu roku 2022, když jsme byli v osmé třídě, jsme se 
dozvěděli o zajímavém projektu „DOTKNI SE VESMÍRU“. Velice 
nás zaujal, tak jsme se rozhodli jej zrealizovat. Začaly důležité 
přípravy a těžká rozhodnutí. Museli jsme vybrat, kdo bude dělat 
vedoucího, kdo bude mít na starost sociální sítě atd. 

V září jsme nastoupili do deváté třídy a s tím začala i ko-
nečná realizace projektu. Dorazily nám součástky na sesta-
vení sondy a antény a také jsme se dozvěděli čas vypouštění 
sondy. Uvědomili jsme si, že času nám moc nezbývá. Orga-
nizace byla velmi složitá a s přibývajícími úkoly nám někdy 
docházela trpělivost. Sondu jsme nakonec zdárně složili, vy-
zkoušeli, otestovali a byli jsme připraveni na odjezd do Prahy. 
Den D nastal 13. září 2022. Sraz jsme měli v 7 hodin ráno, ale 
první komplikace nás postihly ještě před odjezdem. Zasekl se 
nám bezpečnostní pás a nešel vytáhnout. Musel nám pomoci 
pan ředitel, pan školník a dokonce pan řidič. Vše se spravilo 
a my mohli šťastně vyjet. Cesta byla dlouhá, ale rychle nám 
utekla. Po cestě jsme sledovali tým, který vypouštěl sondu 
před námi v 7:00 ráno. 

Po příjezdu na místo, sídlo Českého hydrometeorologické-
ho ústavu Praha-Libušín, do startu zbývalo dost času, a proto 
jsme využili nabídky seznámení s tím, jak probíhají každoden-
ní meteorologická měření. Před samotným startem přišel ur-
čený technik, který nám pomohl zkontrolovat a dokončit son-
du. Připevnili jsme padák, zapnuli kameru a zalepili sondu. 
Kvůli bezpečnosti jsme balón nafukovali héliem místo vodíku. 
Balón se připevnil k padáku a mohli jsme přistoupit ke startu. 

Napětí a stres stoupaly. Sondu jsme vypustili a po krátkém 
pozorování bylo na čase přesunout se na pravděpodobné 
místo jejího dopadu. Sondu jsme sledovali pomocí aplikace 
Habhub, což nám práci značně ulehčilo. Předpokládané do-
padení bylo do vodní nádrže Švihov, cestou se ale místo do-
padu neustále měnilo. Mnohokrát jsme se vraceli. 

Balón praskl ve výšce 34 km nad zemí. Sonda dopadla 
doprostřed pole obce Kaliště. Byli jsme první z osmnácti týmů, 
kteří ji viděli dopadnout na zem. Sondu jsme odnesli, rozdělali 
a podívali se na záznam z kamery. Byli jsme vyčerpaní, šťastní 
a plní dojmů. Za odměnu jsme se na zpáteční cestě zastavili 
v McDonald’s a dali si skvělou „obědovečeři“. Domů jsme se 
vrátili unavení až v 9 večer. 

Tereza Buršová, Jakub Luňák, Tereza Šimíkova, 
Simona Jurásková  (žáci 9. třídy)

Předvánoční čas na ZUŠ Uherské Hradiště
Než se ponoříte do adventních příprav, pročtěte si nabídku 

akcí, které pro vás chystá naše zuška, přijďte se s námi potkat 
a užít si krásný čas.  Program je opravdu bohatý a věříme, že 
si vybere každý, co je jeho srdci blízké. 

6. 12. 2022 v 19:00 hodin se v uherskohradišťské Redutě 
koná tradiční Vánoční koncert ZUŠ UH. 

A pokud byste si rádi užili i trochu tance, bude pro vás 
to pravé Vánoční pohlazení 19. 12. 2022 v 18:00 hodin ve 

Slováckém divadle. Žáci naší učitelky tance, Veroniky Kaštán-
kové, vystoupí na dobročinném večeru, jehož výtěžek poputu-
je rodičům Šimonka Káni, který trpí aplastickou anémií. 

8. 1. 2023 od 16.00 hodin se bude konat Tříkrálový kon-
cert našich žáků, z boršické pobočky, v kostele sv. Václava 
v Boršicích.

Moc se těšíme na setkání s vámi. 

OKÝNKO DO MATEŘSKÉ ŠKOLY

Něco končí…
Poslední den školního roku nás v mateřské škole ovládají 

smíšené pocity. Samozřejmě se těšíme na prázdniny, ale je to 
i den, kdy se loučíme s dětmi, které nastupují do další důležité 
etapy svého života. Za ty roky se nám vepsaly do naších srdcí 
a loučení s nimi se neobejde bez emocí a někdy i bez slziček. 
Stalo se již tradicí, že loučení probíhá na naší zahradě za pří-
tomnosti představitelů obce, Základní školy Františka Horen-
ského Boršice, rodičů, prarodičů a samozřejmě i zaměstnan-
ců MŠ. Děti mají možnost seznámit se i s paní učitelkou, která 
je v 1. třídě bude učit.

Ve školním roce 2021–2022 odešlo do základní školy 
24 dětí.  A my jim přejeme, aby se jim ve škole dařilo a na 
pobyt v MŠ vzpomínaly s láskou, tak jako my na ně.
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… něco začíná
K zápisu do mateřské školy se dostavilo 23 rodičů se svými 

dětmi. Všechny byly na školní rok 2022–2023 přijaty. K 1. září 
2022 máme zapsáno 84 dětí, o naši MŠ mají zájem i rodiče 
z jiných obcí, a pokud nám to kapacita dovolí, ráda je přijmu. 
Naši mateřskou školu navštěvují tedy i děti z Ořechova, Tučap, 
Stříbrnic, ze Smraďavky i Trnávek.

Děti jsou rozděleny do čtyř tříd dle věku. V 1. třídě – oran-
žová jablíčka – je zapsáno 14 dětí. Tyto děti jsou mladší 3 let 
a učí je paní učitelky Šárka Horňáková a Eva Šišmová. Ve 2.   
třídě je zapsáno 17 dětí ve věku 3–4 let, zde učí paní ředitelka 
Dagmar Cilečková a paní učitelka Lucie Navrátilová. Paní uči-
telky Vladimíra Mlčková a Jitka Třísková učí ve 3. třídě děti ve 
věku 4–5 let, počet zapsaných dětí je 25. Nejstarší děti ve věku 
5–6 let jsou ve 4. třídě a učí je paní učitelky Gabriela Hejtmán-
kova a Lenka Filipi.

Mnozí z Vás si říkají: „Proč píše učí?“, vždyť v mateřské 
škole si děti jenom hrají. Není to pravda. Hra je prostředkem 

a metodou, jak děti hledají cestu k učení, k získávání znalostí 
a dovedností. A tímto přirozeným způsobem naplňujeme cíle 
a kompetence našeho ŠVP PV pod názvem „Pojď si s námi 
hrát a poznávat svět“.

Nedílnou součástí našeho kolektivu jsou i paní uklízečky 
Zuzana Hulínová a Eva Kubíčková. Ve školní jídelně, kde se 
vaří i pro žáky ZŠ, pracují: vedoucí školní jídelny Jarmila Zá-
stavová, hlavní kuchařka Marcela Šestáková, kuchařka Eva 
Khandlová, pomocná kuchařka Helena Kamarádová a Andrea 
Pohanková. Jako jediný muž u nás pracuje pan školník Anto-
nín Bánovský. 

Se slzami v očích chci také připomenout, že od roku 2014 
do roku 2022 pracovala jako účetní pro mateřskou školu Ing. 
Jitka Durníková. 

Dovolila jsem si Vám jen krátce představit kolektiv naší ma-
teřské školy a můžu zcela zodpovědně konstatovat, že všichni 
se snažíme o to, aby dětem bylo v MŠ dobře a cítily se spoko-
jeně. Jak se říká: „spokojené dítě = spokojený rodič = spoko-
jený učitel“, a o to nám opravdu jde. 

Na závěr chci ještě podotknout, že máme skvělé rodiče! 
Spousta jiných ředitelek si tzv. na rodiče stěžuje. U nás není 
jediný důvod, ba naopak.  A já Vám, milí rodiče, moc děkuji za 
Vaši spolupráci.

Dagmar Cilečková – ředitelka Mateřské školy Boršice

Vyletěl si pyšný drak…
Prvním společným setkáním dětí a rodičů v tomto školním 

roce byla již tradiční drakiáda, která se uskutečnila na zná-
mém kopci Čumák ve čtvrtek 27. září 2022.

Počasí nám letos přálo. Svítilo sluníčko, vítr byl ideální, 
a proto se podařilo dostat všechny draky na oblohu. Některé 
děti už to zvládly samy, ti mladší ještě s pomocí rodičů, kteří 
se spolu se svými dětmi vrátili na chvíli zpět do dětských let.
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Příjemné setkání s hojnou účastí jsme zakončili básničkou 
a písničkou o drakovi a sladkou odměnou pro všechny děti, 
které s námi draky pouštěly. Následovalo opékání špekáčků 
na zahradě mateřské školy a nikomu se ani domů nechtělo.

Všem děkujeme za účast a už teď se těšíme na další spo-
lečnou drakiádu. Dětský úsměv jako poděkování patří panu 
Pavlu Trávníčkovi, který byl sponzorem drakiády.

Jitka Třísková – učitelka MŠ

„Heloudýně“
Všichni víme, co se skrývá pod názvem „HALLOWEEN“. 

Tento svátek se oslavuje 31. 10. v podvečer nastávajícího 
Svátku všech svatých – Dušiček. Kořeny této tradice pochá-
zí z Irska a slaví se především v anglicky mluvených zemích. 
Tam se děti převlékají do strašidelných kostýmů a chodí kole-
dovat o sladkosti.

My bychom vám rádi představili obdobu tohoto svátku 
v naší MŠ, pod názvem „HELOUDÝNĚ“. V rámci tematického 

poznávání zeleniny jsme se podstatněji zaměřili na dýně. 
V každé třídě se dýně díky šikovnosti všech našich dětí a paní 
učitelek proměnily na dýňová strašidýlka, pohádkové bytosti 
či zvířátka. Nelze opomenout, že v průběhu tohoto týdne pro-
bíhaly hry i činnosti k danému tématu, a to jak ve výtvarném 
podání, tak třeba i v hudebně pohybových činnostech s využi-
tím nahrávek „strašidelných písní“.

Téma bylo pro děti velmi zajímavé a splnilo daný pedago-
gický záměr, a tedy i požadavky na rozvoj osobnosti dítěte 
a jeho schopnosti učení.

Ale vraťme se zpět k našim „dýňovým strašidlům“. Velmi 
pozitivně hodnotíme aktivní spolupráci s rodinou. Děti přiná-
šely z domova vskutku zajímavé šklebící se dýně, bubáky 
a pohádková dýňová strašidla. Tímto rodičům za jejich přístup 
a čas děkujeme, protože každé z dětí se rádo se svojí dýní 
pochlubilo.

Samozřejmostí na ukončení akce bylo vyhodnocení, pře-
dání malé odměny se symbolickým obrázkem a společné fo-
cení s dýňovými výtvory. Dýně jsme rozmístili kolem naší bu-
dovy a věříme, že po rozsvícení udělaly radost i při tradičním 
„PRŮVODU SVĚTLUŠEK“, který proběhl v tento slavnostní 
večer ve spolupráci s místní knihovnou a obcí. Dětský úsměv 
jako poděkování patří paní K. Knapové za pozornost pro děti, 
kterou dostaly při vyhodnocení dýní.

V. Mlčková – učitelka MŠ
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Oslava Dne stromů
Stromy. Díky nim se můžeme nadechnout, v létě nám dá-

vají stín a jejich přítomnost nás uklidňuje. V jejich korunách, 
ale i kořenech a kůře žije velké množství živočichů, kterým 
poskytují domov a úkryt. Ukazují nám střídání ročních obdo-
bí a dávají nám mnoho podnětů k učení. V České republice 
najdeme neuvěřitelných 60 miliard stromů. Není tak divu, že 
i stromy mají svůj svátek, který připadá na 20. října.

I my v naší mateřské škole jsme s dětmi DEN STROMŮ oslavili.

Na naší zahradě, která je plná krásných stromů jak listna-
tých, tak jehličnatých, byl pro děti připraven projektový den, 
který skýtal mnoho zábavných úkolů, jež děti společně plnily 
a dozvídaly se zajímavé informace o přírodě.

Musely pojmenovat obrázky, které byly kolem stromů roz-
místěny, zapamatovat si všech 12 obrázků a roztřídit je podle 
toho, co do lesa patří a co ne.

Společně jsme si pojmenovali části stromů, jejich rozdělení 
a jejich přínos pro lidstvo.

Starší děti skládaly z přírodnin název STROM a menší děti 
z kaštanů a šišek vytvářely dlouhého hada.

Na posledním stanovišti si zahrály na medvěda, který mu-
sel zdolat přírodní překážkovou dráhu a dokázat, že je právo-
platným pánem lesa.

Odměnou dětem byla kouzelná krabice, ve které na ně 
čekalo překvapení. Mezi kaštánky byla i lízátka, a tak každé 
dítko zalovilo ručičkou v krabici a podle hmatu poznalo svoji 
sladkou odměnu. Děkujeme tímto paní V. Panáčkové za lízát-
ka pro všechny děti.

„Lesy jsou plícemi naší země, které čistí vzduch a dodávají 
našim lidem sílu.“

Franklin Delano Roosvelt 
Šárka Horňáková – učitelka MŠ

Hody u nás na vsi
Velké přípravy na tradiční boršické krojované hody probí-

haly nejen ve všech boršických rodinách, ale taky v mateřské 
škole. Děti i paní učitelky se tohoto úkolu zhostily s chutí. Děti 
se seznámily s podstatou této tradice, měly možnost si vy-
zkoušet různé druhy krojů z rozdílných moravských oblastí. 
Vyzkoušely si dětský kroj z oblasti Kyjova a také kroj boršický. 
Měly tak možnost porovnat rozdíly, kterými se kroje jednotli-
vých oblastí liší, a také už vědí, proč tomu tak je. O dokreslení 
hodové atmosféry se postaraly lidové písničky.

Samozřejmě nechyběly ani hodové koláčky. Mladší děti si 
je vytvářely z papíru, z plastelíny a ty starší si je upekly samy. 
Naučily se, z jakých surovin se zadělává těsto, připravily si 
chutný sladký tvaroh na náplň a umíchaly a také ochutná-
valy sladká povidla. Každé z dětí si samo koláček naplnilo 
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a nazdobilo a paní kuchařky se postaraly o upečení sladké 
hodové dobroty. Každé dítě si koláček bralo domů na ochut-
nání. Není ovšem jisté, že rodiče koláček opravdu ochutnali… 
Děti byly tak nedočkavé, že v některých případech se odpo-
ledne před odchodem dětí domů našly na ubrousku pouze 
drobečky… Asi se nám koláčky povedly...

Vyvrcholením celého týdne byla jízda na kolotočích. To 
bylo radosti!

Hodové právo, překrásně nazdobený hodový symbol stár-
ka a stárky, nám ihned po hodech přinesly ukázat maminky 
dětí – Petra Tománková a Lenka Šenkárová, které se na zdo-
bení práva podílí. Děti si jej mohly blíže prohlédnout, osahat, 
dokonce podržet v ruce. Byl to pro ně další krásný hodový 
zážitek. Maminkám velmi děkujeme za jejich ochotu a spolu-
práci. Přinesly do školky dětem nový zážitek a radost.

Lenka Filipi – učitelka MŠ

Zamykání zahrady
V rámci environmentální výchovy a vzdělávání proběhlo 

v naší MŠ dne 1. 11. 2022 „ZAMYKÁNÍ ZAHRADY“. Během 
řízené činnosti děti každé třídy vyrobily papírový klíč a dle své 
fantazie jej vybarvily a nazdobily. Poté jsme se vydali na zahra-
du, kde nás přivítal skřítek Podzimníček a poprosil všechny 
o pomoc s hrabáním listí.  Všechny děti byly vybaveny gu-
máky a hrabičkami, a tak se do toho s chutí pustily. Pracovní 
nadšení ještě zesílilo plněním zábavných úkolů, jako hledání 
kartiček s motivy podzimu a zimy v listí nebo závody v pře-
nášení pytlů. Následovala slavnostní chvíle, kdy každá třída 
barevnou stužkou zavázala a uzamkla jednu z částí zahrady. 

Na závěr jsme se s naší zahradou a skřítkem Podzimníčkem 
rozloučili básničkou. Za dobře vykonanou práci děti obdržely 
odměnu – krásně prožitý den, spoustu zábavy a omalovánku.

Eva Šišmová – učitelka MŠ
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Pohodové a radostné prožití svátků vánočních a šťastný nový rok Vám přejí

děti a zaměstnanci Mateřské školy Boršice.
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Aktivita Svazu postižených civilizačními chorobami
v druhé polovině roku 2022

I v druhé polovině roku naše základní organizace Svazu 
postižených civilizačními chorobami nezahálela a připravila 
pro své členy několik pěkných ozdravných pobytů, zájezdů 
a zábavných programů.

Srpen jsme zahájili dvěma ozdravnými pobyty v Marián-
ských Lázních. Šlo o léčebné pobyty se šesti procedurami 
a poznáním života v lázních. Koncem srpna se jako každoroč-
ně konal týdenní ozdravný pobyt spojený s turistikou a pozná-
vacími zájezdy po okolí Ludvíkova v Jeseníkách, jehož cílem je 
zvýšit tělesnou i duševní kondici. Členové naší organizace sem 
jezdí relaxovat a užívat si hezké přírody a jednoho z nejčistěj-
ších ovzduší v Evropě. Cítí se zde díky vedení hotelu a stravo-
vání jako doma. Měli jsme štěstí na velmi pěkné počasí, které 
umožnilo krásný výhled na všechny zajímavosti v okolí. Tento 
pobyt se vydařil a již nyní se těšíme na další ročníky.

Začátkem září jsme pořádali zájezd do Jaroměřic nad 
Rokytnou, kde jsme měli obdivovat krásy zámku a zámecké 
zahrady. Za Nesovicemi jsme ovšem uvázli v koloně kvůli do-
pravní nehodě a strávili jsme v ní tři hodiny. Vše se v dobré 
obrátilo, stihli jsme prohlídku zámku, po ní dostali účastníci 
zájezdu rozchod a v pozdním odpoledni jsme se za deště vra-
celi domů. Ze zájezdu jsme ale byli všichni zklamaní, na vše 
bylo málo času a program byl hodně uhoněný.

Další ozdravný pobyt směřoval do Jižních lázní na Sloven-
sku. Jeho účastníci vyzkoušeli nejznámější místa,

kam se jezdí za léčivou termální vodou. Navštívili termál-
ní lázně v Podhajské, Nesvady, Komárno a Dunajskou Stre-
du a Velký Meder. Počasí vyšlo na jedničku a s pobytem byli 
všichni velmi spokojeni.

Každoročně k ukončení letní sezony patří opékání špekáč-
ků. Letošní opékání bylo součástí akce Týden s SPCCH, usku-
tečnilo se v Boršicích v nově opravené Bažantnici. Zúčastnila 
se nejméně polovina členů základní organizace SPCCH, kteří 
si zde pochutnali na dobrých upečených špekáčcích a užili 
si zábavného odpoledne. Na Bažantnici nás poctil návštěvou 
pan starosta Ing. Roman Jílek, který se s námi pobavil a done-
sl i malé občerstvení, za což mu děkujeme. Počasí nám přálo 
a všichni byli spokojeni s pěkně prožitým odpolednem.

Dále jsme měli v plánu zájezd do Kroměříže na výstaviště 
Floria podzim 2022, ale kvůli malému zájmu členů se zájezd 
nekonal.

Ještě v měsíci říjnu jsme uspořádali zájezd do nově opra-
vených termálních lázní v Mosonmagyarvaru v Maďarsku. 
Bylo nádherné, skoro letní slunné počasí. Všichni si užívali 
blahodárných účinků léčebných pramenů.

Týden Svazu postižených civilizačními chorobami Boršice 
pokračoval turnajem v bowlingu o ceny, který se konal 22. lis-
topadu v hospůdce na Haldě. 

Doufám, že se letošní program naší organizace SPCCH 
Boršice líbil, a už pomalu připravujeme program na příští rok 
2023.

Děkuji všem členům, kteří se účastní našich akcí, dále 
sponzorům, obecnímu úřadu a jeho pracovníkům, také čle-
nům výboru SPCCH Boršice za přípravu akcí a obětování 
vlastního času pro organizaci. 

V prosinci bude následovat přání všem členům naší zá-
kladní organizace SPCCH Boršice.

K následujícím vánočním svátkům předají členové výboru 
přání a malý dárek.

Výbor naší základní organizace SPCCH Boršice přeje klid-
né vánoční svátky a všechno nejlepší a pevné zdraví v novém 
roce 2023.

Napsal předseda SPCCH Ladislav Hamřík
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FS PENTLA
V září jsme společně s bývalými členy souboru Pentla pře-

dali ještě jedno překvapení manželům Pilušovým k jejich na-
rozeninám, a sice večerní pořad s názvem „A TO za TO …“. 
Autorem pořadu byl David Mikula. V pořadu se promítla čísla, 
ve kterých účinkovali členové napříč jednotlivými generacemi. 
Na prknech jeviště si spolu opět zatancovali dlouholetí kama-
rádi, manželé, sourozenci, rodiče, prarodiče a v neposlední 
řadě i současní tanečníci a tanečnice souboru. Pod nohy ta-
nečníkům zahráli současní a také bývalí muzikanti cimbálové 
muziky Pentla. Po skončení pořadu ještě následovalo setkání 
současných a bývalých členů souboru. Všichni jsme si to ve-
lice užili a za soubor chceme ještě jednou poděkovat všem, 
kteří se podíleli na organizaci tohoto pořadu. Radost pohledět 
na lidi, kteří mají nejen soubor Pentla, ale také tanec i zpěv 
stále ve svých srdcích. DĚKUJEME!

Hody v Boršicích a 3. říjnová neděle k sobě neodmyslitel-
ně patří. Letos se tak opět po mírné odmlce mohly hody sla-
vit v plné síle, tak jak jsou občané Boršic i ti přespolní zvyklí. 
Děkujeme letošním stárkům, a sice starším stárkům Pavlovi 
Dvořákovi a Monice Zachové a mladším stárkům Ondřeji 
Gottwaldovi a Adéle Brzicové, kteří se svých rolí výborně ujali. 
Děkuji stárkům i celé hodové chase za jejich píli, pracovitost 
a energii, kterou do letošních hodů vložili.

V půlce listopadu měla naše cimbálová muzika koncert se 
skupinou 12:PIET na klubu Mír v Uherském Hradišti. Folklór 
vyhnaný do extrému, zemité texty s roztančenou hudbou a ne-
jen to, ale spoustu dalšího viděl i slyšel plný klub Mír.

Jsme rádi, že jsme po letošních hodech mohli přivítat nové 
členy v našem souboru. Jejich první vystoupení bylo na vánoč-
ním jarmarku a přejeme jim spoustu protančených střevíců!

Letos se s námi ještě můžete sejít 23. prosince při rozsvě-
cování vánočního stromu a na vánočním koncertu 28. prosin-
ce v kostele sv. Václava.

Těšíme se na Vás!

Krásné Vánoce a rok 2023 plný štěstí, zdraví i radosti přeje 
FS Pentla.

Václav Dvořák
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Po dvou letech zase zvesela
Sešel se rok s rokem, tedy vlastně se dvěma. Když jsme 

v našem posledním článku ve zpravodaji vzpomínali vystou-
pení na brněnské F-scéně, kdo by tušil, že bude na nějakou 
dobu naše poslední. Covidová pandemie si žádala nucenou 
přestávku. Občas jsme se sice sešli na nějakých zkouškách, 
ale vždycky se něco nacvičilo a následně jsme se dozvídali, že 
se vystoupení ruší. A tak to bylo skoro dva roky. Trochu jsme 
zlenivěli, co si budeme povídat.

Vidina života vracejícího se do normálu nám ale přináše-
la chuť si zase stoupnout na jeviště a před diváky. Nabídku 
na vystoupení v polovině června do Staré Vsi nad Ondřejnicí 
jsme tak s radostí přijali. V krásném prostředí na nádvoří zám-
ku jsme předvedli celkem pět našich čísel a cappella. A ten 
potlesk? Tak to jsme ještě neslyšeli! V srpnu jsme vyrazili do 
Napajedel na Moravské chodníčky. Představili jsme naše pás-
mo „Obchůzky a zvyky bez muziky“. Konec prázdnin jsme pak 
směřovali k přípravě dalšího vystoupení.
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Po dvouleté pauze se u nás doma v Boršicích konaly 
Burčákové slavnosti. My jsme se sice jako soubor letos 
neúčastnili, ale i tak byla naše stopa dobře patrná. David 
Mikula byl autorem večerního pořadu FS Pentla s názvem 
„A TO za TO…“, na kterém jsme se podíleli i organizačně. 
Nebyl to pořad jen tak ledajaký. Byl vytvořen jako pocta ku 
příležitosti dožitého životního jubilea manželů Pilušových. 
Těch, kteří založili soubor Pentla. A především těch, kteří 
nás všechny folklorně vychovali, vedli a učili lásce k tanci 
i písničce. S pořadem se ve vzduchu nesl jakýsi podtitul 
Pentla GENERACE. Na jevišti se sešli členové všech ge-
nerací souboru, a tak i valná většina z nás. Jmenovitě dě-
kujeme Markétě Popelkové, Janě Pavlíkové, Václavu Dvo-
řákovi a především Pavlíně Papayové a Lence Šenkárové. 

Děkujeme, že jste spojili tolik lidí – tanečníků i muzikantů; 
že jste vedli nácviky a zkoušky, že jste dali dohromady kro-
je a všechno, co takový večerní pořad potřebuje a obnáší. 
Děkujeme Davidu Mikulovi, že celý program vymyslel a na 
generálce propojil vše dohromady. Pořad byl pro manžele 
Pilušovy chystán jako překvapení. A troufáme si říct, že se 
to celé prostě vydařilo. Muzikanti, tanečníci i diváci si ho 
užívali, jak jen to šlo, a jedno oko nezůstalo suché. Tak dě-
kujeme! A to za to…

Nezbývá než doufat, že se zase začneme scházet trochu 
víc, protože to všecko za to prostě stojí. Pořád nás to k sobě 

táhne a pořád je chuť něco tvořit. Rádi bavíme publikum, pře-
devším však nejvíc bavíme sami sebe. 

Těšíme se, že se na nás přijdete zase někdy podívat. Pře-
jeme Vám pokojné svátky, hlavně zdraví, pohodu, všeho dosti 
do sytosti a hlavně veselosti!

Veselá Partyja

Festival pod hvězdami
Dne 6. 8. 2022 se v areálu letního kina v Boršicích konal 

již 3. ročník benefičního koncertu. Letos jsme se rozhod-
li výtěžek darovat malé holčičce z Boršic Andrejce. Je to 
malá bojovnice, která se potýká se zdravotními problémy. 
Ke zlepšení svého zdravotního stavu potřebuje rehabilitace 
a lázně. 

Právě na tuto léčbu jsme jí chtěli alespoň malinko přispět. 
Nejenom naše kapela, ale i ostatní vystupující, i ti, kteří přišli 
náš koncert podpořit, darovali této holčičce 57 502 Kč. Byl to 
pro nás krásný večer, který jsme prožili s dobrým pocitem, že 
se nás sešlo takové množství a všichni s nadšením a úsmě-
vem rádi pomohli. 

Děkujeme všem vystupujícím, sponzorům, obci Boršice 
i těm, kteří se jakýmkoli způsobem zapojili do organizace, 
a nejvíce Vám všem, kteří jste se této akce zúčastnili. 

Těšíme se na příští, již čtvrtý Festival pod hvězdami.
Za kapelu M&Men`s Lukáš Rada
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FARNÍ TÁBOR
Letošní farní tábor se konal v obci Charváty. Toto místo bylo 

jiné než chata, na kterou se doposud každoročně jezdilo. Na 
pozemku, kde jsme pobývali, byly dvě budovy. V jedné budo-
vě spaly holky. Ta druhá sloužila klukům. Byla zde jídelna, kde 
se odehrávala většina programu. Venku se nacházelo dětské 
hřiště, ohniště, prostor pro hraní her a pergola. Hned za zíd-
kou pozemku byl místní kostel, do kterého jsme chodili na mši 
a na večerní modlitby.

Tento tábor byl tak trochu jiný než obyčejně především 
z důvodu duchovního zaměření. Vyzkoušeli jsme si na něm 
spoustu nového a každý si v něm našel něco, co ho bavilo. 
Některé bavily více běhací aktivity, u kterých jsme se pře-
místili na nedalekou louku s velkým prostranstvím. Tam jsme 
hráli Lodě, což byla hra, u které jsme sbírali papírky na sta-
novištích. Pak jsme museli plnit různé úkoly. Ve hře byli také 
chytači, kteří nám náš poklad mohli vzít, a my jsme pak pa-
pírky, za které jsme si poté mohli koupit loď, museli nasbírat 
znovu.

Při různých hrách jsme mohli poznat obec Charváty. Na-
příklad skrze hru Smysly, u které jeden z týmu nesměl mluvit, 
druhý neviděl, třetí neslyšel a další musel chodit pozpátku. 
Hry, u kterých se muselo myslet, byly také moc fajn a nikdo 
nezapomene na pamatovací hru s obličeji různých zločin-
ců nebo na přemýšlecí hry Co na to vedoucí? a Máme rádi 
Charváty. Měli jsme zde také hru, u které byla čísla na papíře. 
Podle pořadí jsme museli plnit úkoly na různých stanovištích, 
které se zaměřovaly na přesnost, štěstí nebo na to, jakou má 
daný vedoucí náladu. :) Za to jsme pak dostávali indicie, ze 
kterých jsme měli luštit to, co asi mohou znamenat. Samo-
zřejmě nesmíme zapomenout ani na jednu z velmi oblíbe-
ných her, šifrovačku, která nás ani letos neminula. Všichni 
nakonec nějakým způsobem dorazili pozdě v noci zpět na 
chatu. Jiní si naopak užívali malování vlajek svých skupinek, 
které proběhlo hned první den. Bylo tu ale také tvoření ma-
sek ze sádry, následné pomalování a přenesení sama sebe 
na tento odlitek. Zpívání u táboráku nebo pletení náramků 
v odpoledním klidu nakonec chytlo celý tábor. Klukům se 
jako každý rok líbily odpolední hry, jako byl fotbal a vybíje-
ná. Na farním táboře nesmějí chybět ani hry s vodou, takže 
kdykoliv bylo pěkné počasí, tak byl důvod k tomu, abychom 
byli všichni od hlavy až k patě mokří. Spoustě z nás se líbila 
dopolední témátka, která byla zaměřená na mladé světce. 
Na tábor za námi také přijel otec Jan Gacík, který nám zde 
odsloužil mši svatou. Ke konci tábora jsme si zahráli sebe-
rozvojovou hru, kde jsme nejdřív v menších skupinkách po-
seděli nad dobrým čajem a různými sladkostmi a dozvěděli 
se něco hlubšího o svých kamarádech. Na konci nás čekala 
tajuplná cesta do kostela, kde jsme od vedoucích dostali do-
pisy, které nám napsali a poslali naši rodiče. Nejedna slzavá 

kapka ukápla. Zkrátka to byl dojemný moment pro každého. 
Na oplátku jsme jim taky napsali dopis a v Boršicích doma 
pak předali. 

Po roce jsme se zase potkali s těmi, které nevídáme každý 
den, a seznámili se se spoustou nových, které jsme zatím ne-
znali. A i když se někomu zastesklo po rodičích, věřím, že teď 
už se zase těší na další tábor, kde bude jistě spoustu nových 
zážitků, dobrodružství a zábavy.

Moc děkujeme všem vedoucím, kuchařkám a zdravušce 
Helence za všechno, co pro nás udělali, vymysleli, zorgani-
zovali, a za velkou spoustu jejich času a energie, kterou nám 
věnovali.

Schola
Boršice

Schola Boršice se pravidelně schází každý pátek a ne-
děli. V pátek se koná dětská mše svatá v 18:00, zkouška 
probíhá od 17:30. V neděli zpíváme na hrubé mši svaté 
v 10:30, zkouška probíhá od 9:45. Neboj se mezi nás při-
jít i Ty. Zpíváme i při různých slavnostech, svatbách a ve-
čerech chval. Dne 9. 12. večer jsme vedli krátkou adoraci 
v TV Noe. 
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 Hasiči v roce 2022
V letošním roce jednotka Sboru dobrovolných hasičů 

obce Boršice zasahovala do uzávěrky zpravodaje cel-
kem třináctkrát. Zejména první pololetí tohoto roku bylo 
plodné na zásahovou činnost jednotky, což poněkud 
netradičně vydalo na samostatný článek v letním čísle 
obecního zpravodaje.

Ve druhém pololetí byla jednotka vyslána ke dvěma 
požárům rodinných domů, a to do obce Kostelany nad 
Moravou a do obce Buchlovice. Poprvé v historii bor-
šických hasičů byla naše jednotka povolána ke snesení 
pacienta pro zdravotnickou záchrannou službu. 12. října 
v odpoledních hodinách došlo k pádu místního občana 
ze stromu a k poranění jeho dolní končetiny. Záchranná 
služba si po prvotním ošetření povolala cestou operač-
ního střediska hasičské jednotky ke snesení pacienta 
z vyvýšené zahrady za rodinným domem. Operační dů-
stojník s ohledem ke složité dopravní situaci způsobené 
spoustou uzavírek povolal kromě obvyklé profesionální 
jednotky také naši jednotku. Spolu se záchranáři jsme 
umístili pacienta do vanových nosítek a snesli do sanit-
ního vozidla. 

Rozhodně nejzajímavější letošní nasazení naší jed-
notky proběhlo při požáru Národního parku České Švýcar-
sko v Ústeckém kraji. Nasazování jednotek z ostatních krajů 
fungovalo v systému tzv. odřadů, kdy se vybrané jednotky 
přepravovaly společně do místa nasazení, kde vždy hasily 
několik dnů a poté byly odeslány zpět na základnu. Naši ha-
siči vyrazili k největšímu požáru v dějinách České republiky 
5. srpna v ranních hodinách s dopravním automobilem VW 
Crafter. Z naší jednotky byli vysláni dva hasiči, kteří s do-
pravním automobilem zajišťovali případný transport ostat-
ních hasičů a materiálu z odřadu. Především se však stejně 
jako ostatní hasiči účastnili hasebních prací ve velmi kopco-
vitém terénu v blízkosti Pravčické brány. Bohužel ihned po 
příjezdu do Hřenska, vlivem nepozornosti řidiče cisterno-
vé automobilové stříkačky dobrovolných hasičů z Luhačo-
vic, došlo k poškození našeho vozidla se škodou 100 tisíc 
korun českých. Po dopravní nehodě byla převezena naše 
nepojízdná dodávka do servisu v Děčíně. Obec Boršice ob-
ratem zajistila obecní dodávku, kterou převezli další členo-
vé naší jednotky tak, aby byla 
činnost našich hasičů ve Hřen-
sku nepřerušená. Požár zasáhl 
1 600 hektarů lesa v Národním 
parku České Švýcarsko. Z celé 
České republiky se na hašení 
podílelo celkem 6 000 hasičů 
se 400 kusy techniky. Ze Zlín-
ského kraje se na hašení kro-
mě profesionálních jednotek 
hasičského záchranného sbo-
ru podílelo i 15 jednotek sborů 
dobrovolných hasičů obcí. 

I v roce 2022 jsme pokra-
čovali ve spolupráci s partner-
ským hasičským sborem ze 
slovenských Opatovců. Zúčast-
nili jsme se taktického cvičení 
na téma vyhledávání a záchrana 
osob ze sutin domu zasaženého 
tornádem. 

Obec Boršice zakoupila au-
tomatizovaný externí defibrilátor 

a po potřebných školeních ze strany Zdravotnické záchranné 
služby Zlínského kraje jsme byli zařazeni do programu jed-
notek first responder. Systém v případě nedostupnosti osád-
ky záchranné služby umožňuje povolávání jednotek požární 
ochrany k pacientovi s náhlou zástavou oběhu k resuscitaci. 
Defibrilátor je uložen ve vozidle Volkswagen Crafter.

V naší hasičské zbrojnici, která byla poškozená loni 1. břez-
na dopravní nehodou, byla díky svépomocné práci členů jed-
notky a obci Boršice opravena školicí a zasedací místnost 
a místnost pro sušení a praní zásahových oděvů. Z výtěžku 
sběru starého železa jsme zakoupili pračku na praní oděvů 
a obec nám zakoupila sušák na sušení rukavic a obuvi. V ce-
lém objektu byla vyměněna okna a vchodové dveře. Jsme 
rádi, že se postupně zlepšuje naše zázemí. 

Do nového roku 2023 vám přejeme hodně štěstí, lásky 
a především zdraví.

Vaši HASIČI
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Babinec … putování za poznáním
Také v letošním roce jsme podnikly týdenní dovolenou 

po Česku a zamířily tentokrát do západních Čech. Jako prv-
ní jsme navštívily hrad a zámek v Horšovském Týně. Původní 
arcibiskupský hrad přešel po husitských válkách z církevní-
ho majetku na majetek feudální. Časem získal zdejší panství 
významný český rod pánů z Lobkovic, kterému byl ale kvůli 
účasti na stavovském povstání majetek po bitvě na Bílé hoře 
zkonfiskován. Zámek v roce 1623 koupil štýrský hrabě, který 
jej vlastnil do roku 1945, pak se stal na základě Benešových 
dekretů majetkem státu. V těsné blízkosti hradu a zámku se 
nachází kostel sv. Petra a Pavla ze 13. století, jehož součástí je 
také mohutná věž.  Kostelem nás provedl řeckokatolický kněz 
a jeho dcera s námi poté vystoupala na věž vysokou 38 metrů, 
odkud je krásný výhled do okolí.

Druhý den na nás čekaly Domažlice, pohraniční a kdysi 
královské město, spolu se sousedním Chodskem. Obě patří 

k zajímavým místům západních Čech. Chloubou města Domaž-
lice je náměstí, které bylo prohlášeno za městskou rezervaci.  
V jeho středu stojí kostel Narození Panny Marie s nejznámější 
štíhlou věží, která je od své osy odchýlená o 60 cm /šikmá věž/. 
Vystoupaly jsme po ochozu do výšky 56 metrů po 194 scho-
dech shlédnout okolí. Neopomenuly jsme ani Chodský hrad, 
v němž je umístěné Muzeum Jindřicha Jindřicha, kde se nachá-
zí bohaté národopisné sbírky a ukázky života Chodů.

Dalším místem, které jsme se rozhodly navštívit, byl Újezd 
u Domažlic, kde se na kopci Hrádek nachází pomník nejslav-
nějšího Choda Jana Sladkého Koziny se psem. Byl postaven 
v roce 1895, deset let od prvního vydání knihy Psohlavci spi-
sovatele Aloise Jiráska. Pomník je vysoký 3,2 metru a jeho 
autorem je F. Hošek. Bavorsko – české pohraničí – od nepa-
měti střežili Chodové se svými psy. A právě v blízkosti sochy 
J. S. Koziny byla v roce 2011 postavena největší psí socha 
v Česku. Znázorňuje chodského psa, vysoká je 4 metry a dlou-
há 8 metrů, zvláštností je, že je dutá a dá se dvířky vlézt do 
jejích útrob. Z vršku jsme sešly do Újezdu na Kozinův statek. 
Průvodkyně nás seznámila s jeho životem, bojem s vrchností 
a vzpomněla i rok 1695, kdy byl J. S. Kozina v Plzni oběšen.
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Na závěr jsme si nechaly město Plzeň. První zmínka o měs-
tě pochází z roku 976, kdy šlo o přemyslovské hradiště. Město 
má téměř čtvercové náměstí Republiky a uprostřed mu vévodí 
katedrála sv. Bartoloměje, která je 58 metrů dlouhá, 30 metrů 
široká a věž je 102,26 metru vysoká.  A my vyšly do výšky 
62 metrů a vystoupaly 301 schodů. Průvodkyně nás provedla 
katedrálou, upozornila nás na zdejší sochy a zajímavosti, jako 
je hlavní oltář, kde se nachází Plzeňská madona z roku 1380, 
apoštolové a evangelisté. Nemohly jsme minout Andělíčka 
„ošahánka“, přinášejícího štěstí.  Poté jsme navštívily synago-
gu v Plzni, která je největší v České republice a pochází z roku 
1892, je svědectvím bohaté židovské obce ve městě. Za války 
bylo odvlečeno 2 000 židů a po válce se jich vrátilo pouhých 
200. Plzní naše putování skončilo a my počítaly, kolik jsme za 
ten týden vyšlapaly schodů, a těšily se domů.

Po návratu z Čech jsme si zajely na barokní zámek do Kuní-
na na severní Moravě, který byl postaven na přání hrabat z Ha-
rrachu. V devadesátých letech byl zámek určen k demolici, ale 

obec jej odkoupila za 1 Kč. Díky státním i evropským dotacím 
se zámek podařilo zachránit. Pár nadšenců oslovilo potomky 
šlechty u nás i v zahraničí se záměrem zámek znovu obnovit. 
A oni skutečně pomohli nejen finančně, ale také vybavením, 
a dokonce i v závětích odkazovali majetek zámku. Snaha 
a úsilí se vyplatily a jsou na zámku poznat. I z tohoto důvodu 
stojí zámek za návštěvu. V odpoledních hodinách jsme na-
vštívily ještě Nový Jičín a muzeum generála Laudona, který 
zde zemřel v roce 1790. Dále jsme se seznámily s výrobou 
klobouků a pár si jich vyzkoušely.

V druhé polovině roku jsme nezapomněly ani na okolí naší 
obce a podívaly se po sedmi letech také do penzionu, kde 
jsme obdivovaly změny, které se zde za ta léta udály.

Znovu jsme prošly sklepní prostory, prohlédly si zajímavé 
muzeum a průvodkyně paní Dáša Dvouletá nás seznámila s vý-
robou vína. Uvedla, že vinařství má roční produkci 4 000 lahví. 

A co je nové? V letošním roce otevřeli malý salonek pro 
dvacet lidí, který slouží jako prezentační místnost jejich vín. 
Salonek se ihned začal využívat při degustaci a mimo jiné je 
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příjemné sednout si do křesla na trávníku v blízkosti voliéry 
s okrasným ptactvem nebo rybníčku s rybičkami.

Vinařství Dvůr pod Starýma Horama dosáhlo obrovského 
úspěchu v soutěži, kterou pořádá vinařský institut TOP vinař-
ský cíl ČR.  Letos získali bronzovou příčku, vítězný byl Bo-
hemia sekt, druhé vinařství Vican Mikulov. Velice si toho váží, 
jelikož uspěli v konkurenci 240 vinařství z celé ČR. A jak uvádí, 
jsou hrdí na to, že jsou z Boršic!!

Doba covidová nebyla jednoduchá, ale museli se přizpů-
sobit trhu, třeba tzv. online degustací.  Je to degustace, kdy 
zájemci obdrží vzorečky vína s přihlášením přes sociální síť, 
a to vždy ve stanovenou dobu jednou za šest týdnů. Můžete 
sedět doma a s přáteli společně koštovat víno, své dotazy za-
síláte přímo online do tzv. TV studia, které vysílá naživo. 

Změnilo se toho hodně, všichni jste k návštěvě srdečně 
zváni.  My jsme ve Dvoře pod Starýma Horama strávily příjem-
né odpoledne.

To je krátké shrnutí našeho putování, určitě do konce roku 
ještě na nějaká zajímavá místa zavítáme a rádi Vám je příště 
představíme.

Přejeme příjemné prožití svátků vánočních a všechno dob-
ré v roce 2023.

Marie Lukůvková
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DOMOV POKOJNÉHO STÁŘÍ BORŠICE

Jak jsme oslavili Den seniorů u nás na 
domově?

No hlavně musím říct, že ve čtvrtek 6. října nám přálo krás-
né počasí. Obloha byla blankytně modrá a sluníčko vysílalo 
jeden paprsek za druhým, aby nás pošimraly pod nosem. 
Sešli jsme se s našimi babičkami a dědečky pod pergolou 
hezky venku na sluníčku. Na stole už na nás čekaly dobroty 
jako koláčky, věnečky z domácí výroby naší šikovné cukrář-
ky Mileny a také lahodný burčák z místních vinic. A protože 
bez písničky a hudby by to bylo smutné odpoledne, tak za 
námi přišli sourozenci Štěpánka a Vojta Grebeňovi, aby nám 
ukázali, jak ovládají svůj muzikantský talent na příčnou flétnu 
a housličky, ale také to, že umí i krásně zpívat. A kdo znal 
písničku, tak se k nim přidal, a tak jsme zpívali a dokonce 
i tančili, jak nám síly stačily. Jako slaná tečka na závěr přišly 
vhod opékané špekáčky. A tak jsme si všichni pospolu užili 
jedno krásné pozdní odpoledne, abychom načerpali pozitivní 
energii na dlouhé zimní večery, které se neúprosně blíží. A už 
snad jen zbývá přát si vzájemně, abychom si to slunce v nás 
zachovali co nejdéle. 
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Obyvatelé domova se mají stále nač těšit

Oslava fašanku, Velikonoc, Dne matek, 
letní výlety, posezení u burčáku, návštěva 
Mikuláše, zpěváků a muzikantů i předvá-
noční setkání – to není výčet akcí nějakého 
kulturního zařízení. Jde o aktivity, které pro 
své obyvatele připravují pracovníci Domo-
va pokojného stáří v Boršicích u Buchlovic.

„Snažíme se všem pobyt v našem zařízení Charity Uher-
ské Hradiště zpříjemnit, aby se tady každý cítil skutečně jako 
doma,“ říká v úvodu našeho setkání vedoucí domova Julie 
Chovancová. A to se zdejším pracovníkům skutečně daří.

Pořadník na ubytování
Dokladem toho je skutečnost, že je kapacita domova stále 

zcela naplněna a lidé zde na umístění čekají i více než rok. 
Čekací doba se odvíjí také od toho, v jakém pokoji chce ža-
datel bydlet. Největší zájem je samozřejmě o jednolůžkové 
pokoje. Mezi obyvateli převažují lidé z Uherskohradišťska, ale 
aktuálně zde bydlí také muž z Břeclavska a mezi žádostmi je 
jedna i z Šumperku. Přespolní mívají o ubytování v Boršicích 
zájem, protože odsud pochází, anebo kvůli vazbě na rodinné 
příslušníky, kteří zde žijí. V převážně jednolůžkových, ale také 
dvou- a třílůžkových pokojích je ubytováno jedenatřicet senio-
rů. Ze všech pokojů je nádherný výhled na okolní krásnou kra-
jinu Slovácka. Někdo se může potěšit pohledem na vinohrady 
a jiný na kopce s hradem Buchlovem a sousední Barborkou. 

Podmínky přijetí
„Ubytováni zde mohou být lidé nad pětašedesát let, jimž 

byl přiznán minimálně první stupeň příspěvku na péči. Jeden 
den zde vyjde včetně ubytování, stravy a všech služeb na 405 
až 455 korun dle typu pokoje. Kdo má nižší důchod, tak má 
sníženou úhradu. Na uhrazení nedoplatku se individuálně do-
mlouváme s rodinami. Je zcela na jejich svobodné vůli, jestli 
se rozhodnou nedoplatek uhradit, nebo ne. Lidé s nižšími dů-
chody a bez blízkých, co by je podpořili, mají potom snížené 
úhrady,“ informuje o podmínkách přijetí Julie Chovancová. 
Péči o obyvatele zajišťují čtyřiadvacet hodin denně po celý rok 
včetně všech svátků čtyři zdravotní sestry, dvanáct pečovate-
lek, dvě aktivizační pracovnice, dvě sociální pracovnice, dvě 
uklízečky, údržbář a obsluha v kuchyni. Tento tým pracuje ve 
službách, přičemž nejsou všichni zaměstnáni na plný úvazek. 

Režim dne
Každý den začíná v domově ranní hygienou, po které ná-

sleduje snídaně, oběd, svačina, odpolední program a večeře. 
„Hygiena se samozřejmě musí dělat i v průběhu dne, protože 
je většina našich obyvatel inkontinentních. Navíc jednou týdně 
na každého čeká koupel. Pro ty, kdo jsou ležící, máme mobilní 
vanu. Aktivizační pracovnice připravují programy pro skupi-
ny i jednotlivce. Jedná se o různé druhy rehabilitace. Někteří 
obyvatelé chodí ale i sami ven na procházky. Máme tady také 
rotopedy a venku přístroje na cvičení. Mnoho klientů už je ale 
kvůli svému zdravotnímu stavu nemůže využívat,“ přiznává Ju-
lie Chovancová. Dále připomíná, že se mnozí obyvatelé těší 
na různé pravidelně se opakující svátky a slavnosti. „V létě 

jezdíme také na výlety. Pokud je to jen trochu možné, tak vez-
meme co nejvíce našich obyvatel s vozíčky. Jako dobrovolní-
ci s námi jezdí i náš pan ředitel Jiří Jakeš a manažer Dalibor 
Jirásek. Každý z klientů musí mít totiž svého asistenta. Letos 
jsme tak byli v Květné zahradě v Kroměříži a při té příležitosti 
jsme navštívili řeholní sestřičku, která u nás sloužila. V minu-
lých letech jsme se ale plavili také po Baťově kanálu, navštívili 
nedalekou Smraďavku či poutní kopec Antonínek,“ prozrazuje 
vedoucí domova. V blízké době se budou moct obyvatelé do-
mova zúčastnit canisterapie. 

Duchovní služba
Velkou výhodou je stálá duchovní služba. V přízemí do-

mova je totiž kaple, kde salesiánský kněz P. Jan Gacík, který 
v areálu se seniory žije, slouží každý všední den ráno v sedm 
hodin mši svatou. Nedělní bohoslužba potom začíná v 10 ho-
din a zúčastnit se jí mohou i ostatní obyvatelé Boršic. „Jsem 
šťastná, že mohu jít každé ráno na mši. Bez toho bych umřela. 
Do kaple se zajdu také každý den pomodlit růženec. Je to pro 
mne velká posila. Všichni jsou na mě moc hodní, i když se 
mně samozřejmě stýská po vlastním domově, kde jsem pro-
žila celý život. Bydlím tady pátým rokem,“ prozrazuje Anna 
Kamarádová. O kapli pečují řádové sestry, které žijí v areálu 

Zaměstnanci Domova pokojného stáří se snaží v čele se svou vedoucí 
Julií Chovancovou vytvořit všem obyvatelům skutečný domov. 
Foto: Lenka Fojtíková
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domova a vedou také bohoslužby slova. „Sestřičky z řádu Mi-
losrdných sester svatého Kříže dochází také za našimi ležícími 
obyvateli s povzbuzením i svatým přijímáním. Jsme moc rády, 
že je tady máme,“ připomíná vedoucí domova. 

Odlehčovací služba
Součástí domova je také tzv. „odlehčovací služba“. Vyu-

žít ji mohou lidé, kteří pečují o své blízké a potřebují nabrat 
sil do dalších dnů. „Tyto obyvatele přijímáme maximálně na 
tři měsíce. Odlehčovací služba má kapacitu devíti osob ve 
dvou jednolůžkových, dvou dvoulůžkových a jednom třílůž-
kovém pokoji. V současné době máme tato lůžka obsazená 
až do dubna příštího roku,“ říká Julie Chovancová. 

Lenka Fojtíková, Charita Uherské Hradiště

PODĚKOVÁNÍ
Jsou lidé, kterých je všude plno, a jsou, zdá se, nepře-

hlédnutelní. A to nejen v pozitivním smyslu. Velmi často tito 
lidé na své image pracují a nejbližší okolí je v tom intenzivně 
podporuje.

Na druhé straně máme v Boršicích spoluobčany, 
o kterých se zdánlivě neví, ale jsou velmi potřební a ne-
bojíme se říct – nepostradatelní. Jedním z nich byl pan 
Valentin Úlehla. Člověk, který se časně ráno, kdy většina 
z nás ještě spí, už neúnavně oháněl buď lopatou, metlou 
nebo odhrnovačem na sníh a usilovně pracuje. Jeho ra-
jónem byla celá obec, mohli jsme jej vidět pracovat kde-
koliv. Celé dny venku – na slunci, v mrazu i v dešti, bez 

slůvka stěžování či nespokojenosti. Ruku na srdce – kdo 
z nás by to udělal? 

Proto, milý Valentine, děkujeme Ti srdečně za Tvou prá-
ci a doslova dřinu pro nás všechny a pro Boršice. Říká se, 
že každý je nahraditelný, ale ne vždy je to pravda. Všechny 
nás rozesmutnila zpráva o Tvé nemoci, a pak i zpráva nej-
smutnější – Tvůj odchod. Musíme si zvykat, že už Tě bohužel 
nebudeme vídat s Tvým pracovním nářadím, bude nám chy-
bět Tvá postava s typickou chůzí a hlavně Tvá pracovitost 
a pokora. 

Ještě jednou, Valentine, děkujeme za vše a prosíme, 
aby Tvá dobrota a pracovitost byla na Věčnosti odměněna.
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SK Boršice, z. s.
Náš sportovní klub má za sebou podzimní část sezony. Po-

zitivně lze hodnotit především letní nábor dětí do přípravek. 
Začala chodit spousta malých dětí od 5 let. Je nyní na vedení 
sportovního klubu, aby pro tyto děti vytvořilo co nejlepší pod-
mínky pro fotbalový růst.

Žáky máme stejně jako loňskou sezonu spojeny se sou-
sedními Stříbrnicemi. Hrají a trénují ve Stříbrnicích a po podzi-
mu se umístili v klidném středu tabulky.

Dorostenci měli smůlu. Herně se mladý tým pod vedením To-
máše Ohnutka prezentoval pěkným fotbalem, ale výsledky byly 
jako na houpačce. Doufejme, že jarní část naplní svou perspek-
tivu a na konci sezony z toho bude lepší než současné 9. místo.

U našeho A-týmu došlo k malému vystřízlivění. Po loňském 
krásném 4. místě jsme podzimní část zakončili na nelichoti-
vém předposledním místě. Bohužel, kvalita soutěže se hod-
ně vyrovnala a ve spoustě vyrovnaných zápasů jsme nebyli 
schopni zvrátit výsledek na svou stranu. V zimní přestávce tak 
čeká trenéra Kučeru a vedení klubu spoustu práce, abychom 
Boršice vrátili do klidných vod krajské tabulky.

Důležitým bodem podzimu bylo podání žádosti o dotaci na 
celkovou rekonstrukci kabin sportovního areálu. Šatny jsou 
v žalostném stavu, a tak jsme moc rádi, že ve spolupráci s obcí 
Boršice se podařilo ve velmi krátké době zpracovat, schválit 
a podat žádost o dotaci. Nyní budeme čekat na vyhodnocení. 

Příští rok čekají náš sportovní klub oslavy 90 let od založe-
ní. Máme se tedy na co těšit.

Doufejme, že radost nám v následujícím roce budou dělat 
veškeré fotbalové kategorie. Krásné by bylo, kdyby se podaři-
la i oprava areálu. Rok 2023 bude tedy plný očekávání.

Chtěl bych na závěr poděkovat všem sponzorům, kteří 
podporují místní fotbalový klub. Moc si veškeré pomoci váží-
me a pokusíme se úroveň jen a jen zlepšovat.

Dycky Boršice!!
Stanislav Výstup, místopředseda SK Boršice

Šachy Boršice – Mládí vpřed! Aneb máme novou hvězdu
Přes léto probíhalo velké množství turnajů. A my jsme se 

zúčastnili hned několika z nich. Jako první asi stojí za zmínku 
2. ročník Open Letní Brno, kde jsem měl velice hezký výkon 
a skončil jsem šestý. Kdybych se nebál, tak jsem skončil třetí. 
Nicméně hlavní hvězdou tohoto léta je Matěj Krajíček. Ten se 
tento rok na FIDE OPEN ve Starém Městě v turnaji B umístil 
jako první. Velice dobře hrál i na mistrovství Moravy a Slezska 
do 16 let v kategorii U14 a umístil se na desátém místě. Nej-
spíš tedy půjde i na mistrovství republiky. Další velká boršická 
výprava se vydala na turnaj do Medlovic. Zde se nejlíp umístil 
Adam Gabriel, skončil na čtvrtém místě.

 První říjnovou neděli jsme společně se Starým Městem 
v Nedakonicích pořádali 14. memoriál Vratislava Hory.  Pod 
jeho dohledem vynikli nejlepší hráči Boršic. O tento turnaj je 
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v posledních letech stále větší zájem. Tentokrát přijelo přes 
100 hráčů. V hlavním turnaji pro mládež se z Boršic nejlépe 
umístili Jan Kostka a Matěj Krajíček na pátém a šestém místě. 
V doprovodném turnaji pro dospělé vyhrál s obrovským štěs-
tím Michal Havránek. Tento rok se také těšíme z 85. narozenin 

Josefa Ludvíčka, který se vyškrábal ze všech nemocí a „vstal 
z mrtvých“.

Druhou říjnovou nedělí nám také začala sezóna 2022/2023. 
Naše „áčko“ hraje Zlínský krajský přebor. Naše „béčko“ hraje 
Zlínskou krajskou soutěž - západ a naše „céčko“ hraje regi-
onální přebor Uherského Hradiště. Všechny naše týmy prv-
ní kolo o chlup vyhrály. Bohužel druhé kolo už nebylo tak 
úspěšné.  

Pavel Tománek

Katastry Boršic a Buchlovic vymezuje replika
historického hraničníku

V roce 2017 byl kartogra-
fem Tomášem Pjevičem ve 
svahu kopce Povinná, na his-
torické hranici katastrů Buchlo-
vice a Boršice (nad přehradou 
Sovín) nalezen datovaný histo-
rický hraniční kámen. Svou da-
tací je prozatím nejstarším hra-
ničním kamenem ve Chřibech 
a v širokém okolí a zřejmě patří 
i k nejstarším na Moravě.

Tomuto nálezu předcházelo 
bádání ve starých mapách, ma-
pových podkladech a dalších 
archivních dokumentech. V jed-
nom z dochovaných materiálů 
z předminulého století narazil 
jmenovaný na přesný popis 
později nalezeného kamene a jeho umístění. Z podkladů a map 
tzv. stabilního katastru (1826–1827) se dále dozvěděl, že hranič-
níků se stejným letopočtem se na hranicích obou panství tehdy 
ještě nalézalo devět. Od té doby patrně většina z nich zanikla.

Nalezený kámen vymezoval hranici někdejšího buchlov-
ského panství a velehradského konventu, pod které Boršice 
tehdy náležely. Na straně boršické je hraničník označen leto-
počtem 1634, berlou a písmeny MW (monastarium Velehrad). 
Opačná strana (buchlovická) nese písmena MZZ, což jsou 
zkratky jména tehdejšího majitele buchlovského panství, Milo-
ty ze Zástřizl. Hraniční kámen váží cca 130 kg. Jeho rozměry 
jsou 30 x 25 cm, výška 75 cm, je spojen s podstavcem rozmě-
rů 30 x 25 cm a výšky 28 cm. 

Zásluhou pracovníků boršické obce a několika dalších 
nadšenců byl kámen vykopán a převezen do Boršic, aby byl 
v dílně akad. sochaře Martináka odborně ošetřen, zhotove-
na jeho sekaná pískovcová kopie a dvě repliky z umělého 
pískovce. 
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Jednu repliku hraničníku získal městys Buchlovice, jehož 
zaměstnanci ji umístili v přízemí svého Muzea Podhradí. Na 
sklonku podzimu 2021 došlo k umístění dvou dalších replik 
kamene přímo do terénu, na rozhraní obou katastrů, které po-
mohli osadit boršický starosta Ing. Roman Jílek, akad. sochař 
Daniel Trubač z Polešovic, buchlovický místostarosta Bořek 
Žižlavský, Ing. Rostislav Skládal z městyse Buchlovice a bor-
šická technika vč. obsluhy. 

První replika, vytesaná z pískovce, byla umístěna vedle 
odpočinkového přístřešku u cesty nad hrází přehrady, zatím-
co druhá, odlitá z umělého pískovce, se ocitla o několik sto-
vek metrů výše v lese, na místě nálezu původního kamene, 

umístěného v současnosti na Obecním úřadě v Boršicích. 

V této souvislosti vzpomeňme i další zachované hraniční 
kameny oddělující buchlovské panství (později Velkostatek 
Buchlov) od sousedních držav. Dva barokní hraničníky po-
tkáme na Stříbrnických pasekách, další pod vrcholem kopce 
Ocásku, u Tupes, pod Chabaněmi v trati Súdné nebo nad Sa-
lašem na hřebenu Strachova, kde se samotné kameny i vy-
ráběly. Hraniční kameny několika druhů a různého stáří na-
lezneme na zajímavé naučné stezce, nazvané Pohranici, na 
hranici katastru obcí Moravany (nad Kameňákem) a Čeložnice 
ve Chřibech.

Bořek Žižlavský

Slovácké divadlo představilo předplatné na rok 2023
S podtitulem „Slovácké divadlo umí rozbušit srdce“ před-

stavila uherskohradišťská umělecká scéna předplatné na rok 
2023. Stalo se tak při Noci divadel 19. listopadu. 

„Současnost před nás staví složitá rozhodnutí a obtížné 
překážky. Někdy jako bychom byli až zkoušeni, kolik toho ješ-
tě sneseme. Ze zkušenosti však naštěstí víme, že člověk odolá 
a překoná ledacos, jsou-li jeho mysl a srdce otevřené. Více 
tedy naslouchejme tlukotu svého srdce. A nám dovolte vám 
jej pořádně rozbušit. Tohle nám totiž jde, tohle umíme. Přijďte 
a přesvědčte se o tom – na vlastní srdce,“ řekl k předplatnému 
umělecký šéf Lukáš Kopecký s tím, že z nabízených titulů si 
vybere opravdu každý a je ideální i jako vánoční dárek.

Tituly předplatného 2023:
Dealer´s Choice (autor: Patric Marber, režie: Mikoláš Tyc)

Současná brilantní britská konverzační komedie o hráčské 
vášni a především o mezilidských vztazích.

Třináctkrát za svědka (autor: Jan Šotkovský, režie: Lukáš 
Kopecký)

Světová premiéra původní romantické komedie, napsané ex-
kluzivně pro Slovácké divadlo.

Opilí (autor: Ivan Vyrypajev, režie: Anna Davidová)

Tragikomická groteska o věcech a tématech, o kterých jsme 
často schopní mluvit jen ve změněném – nestřízlivém – stavu 
vědomí.

Fyzikové (autor: Friedrich Dürrenmat, režie: Lukáš Kopecký)

Švýcarská komedie se satirickými rysy a detektivní zápletkou.

Láska, vzdor a smrt (autor: Emil František Burian, režie: Lu-
káš Brutovský)

Lidová hra se zpěvy a tanci, napínavý milostný příběh.

Slovácké divadlo opět nabízí předplatné v několika formách: 
Premiérové, Večerní, Seniorské nebo předplatné Kdykoli. 

Veškeré informace najdou zájemci na webu Slováckého di-
vadla, v pokladně ve všední dny od 10.00 do 18.00, telefonic-
ky na číslech 572 554 455, 739 351 834 nebo prostřednictvím 

e-mailu predplatne@slovackedivadlo.cz. 
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Úmrtí
Marie  V y d r o v á – roz. Skupinová zemřela  01. 07. 2022 ve věku 90 let
Josef  J a n í k  zemřel 04. 07. 2022 ve věku 88 let
Josef  P a v l í k zemřel  05. 07. 2022 ve věku 79 let
Helga  H o l á ň o v á – roz.  Kremerová zemřela  19. 07. 2022 ve věku 78 let
Marie  S o u s t r u ž n í  k o v á – roz. Veverková zemřela 09. 08. 2022 ve věku 93 let
Mikuláš  S k u p i n a zemřel  11. 08. 2022 ve věku 88 let
Ing. Jitka  D u r n í k o v á – roz. Cukrová zemřela 10. 09. 2022 ve věku 55 let
Ludmila  M a ň á s k o v á – roz. Bartošíková zemřela 02. 10. 2022 ve věku 87 let
Marie  P a p a y o v á – roz. Mikulíková zemřela 07. 10. 2022 ve věku 70 let
Pavel  J e  l í n e k zemřel 11. 10. 2022 ve věku nedožitých 55 let
Josef  S ý k o r a  zemřel  18. 11. 2022 ve věku 76 let 

Úmrtí našich rodáků, bývalých občanů
Josef  Š e d a zemřel 10. 07. 2022 ve věku 86 let  
Marie  V a ň k o v á – roz.Tomášů zemřela 29. 07. 2022 ve věku nedožitých 82 let
Marie  G a b r i e l o v á – roz.  Donátková           zemřela 08. 10. 2022  ve věku  79 let

24. 06. 2022 - 55 let společného života Štěpánka a Jan  Š o u s t k o v i 
25. 06. 2022 - setkání ročníku 1972
30. 08. 2022  - rozloučení dětí MŠ a ZŠ Františka Horenského Boršice 
08. 07. 2022 - 50 let společného života Ludmila a Jaroslav  M a j k ú t o v i
15. 07. 2022 - sňatek Lucie F r y š t á k o v á  a  Michal  D v o u l e t ý
01. 09. 2022 - přivítání prváčků ZŠ Františka Horenského Boršice 
16. 09. 2022 - 50 let společného života Ludmila a František  M a r ť á n o v i
17. 09. 2022  - sňatek Nikola R ů ž i č k o v á   a  Jaroslav  K u l a j t a  
07. 10. 2022 - 50 let společného života Marie a Jiří   Š á d ě r o v i 
11. 11. 2022 - 50 let společného života Marie a Bohumil   H l a v á č k o v i
12. 11. 2022 - vítání občánků 
15. 11. 2022  - beseda se seniory
18. 11. 2022 - 50 let společného života  Marie a Karel   H i k l o v i
18. 11. 2022  - 50 let společného života  Anna a Josef   V a c u l í k o v i
19. 11. 2022 - 65 let společného života  Jarmila a  František  K o l a j o v i

Životní jubilea
Hedvika  T o m e š k o v á  80 let
Josef  H u l í  n  80 let
Milada  G a b r i e l o v á 80 let
Vladimír  K r á l í k  93 let
Josef  P o c h y l ý 80 let
Marie  T r á v n í č k o v á 80 let
Zdeněk  K ř i v k a  80 let
Marie  J a n č o v á 80 let

Ludmila  K u n c o v á  80 let
Marie  V i n k l á r k o v á  95 let
Cyrilka  H e l i o v á 93 let
Josef  L u d v í č e k  85 let
Marie  M a ř á k o v á 85 let
RSDr. Bohumil  T o m á š ů 80 let
Anna  K r a j a n  o v á   90 let

Narození
Tomáš  V y c u d i l í k 
Laura  K l u č k o v á
Julie  H l a v á č k o v á
Sofie  B u b e n í k o v á
Maxim  D u d e š e k 

Andreas  G r e l a 
Jakub  S t r ý č e k   
Lucie  P o n d ě l k o v á
Ella  S t o d ů l k o v á
Nicolas  D v o ř á k  

Společenská kronika
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18. 11. 2022   
50 let společného života  

Anna a Josef   V a c u l í k o v i

16. 09. 2022  
50 let společného života  

Ludmila a František  M a r ť á n o v i

15. 07. 2022   
sňatek Lucie Fryštáková 

a Michal Dvouletý

17. 09. 2022   
sňatek Jaroslav Kulajta 

a Nikola Růžičková

11. 11. 2022    
50 let společného života  

Marie a Bohumil   H l a v á č k o v i

08. 07. 2022  
50 let společného života 

Ludmila a Jaroslav  M a j k ú t o v i



15. 11. 2022  – beseda se seniory 

12. 11. 2022 
vítání občánků

18. 11. 2022  
50 let společného života  Marie a Karel   H i k l o v i

25. 06. 2022  
setkání ročníku 1972


